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Dames en Heren,

De commissie voor Financiën en Begroting heeft tijdens 
haar vergadering van dinsdag 21 september 2021 een 
gedachtewisseling gehouden met de staatssecretaris 
voor Begroting en Consumentenbescherming, toege-
voegd aan de minister van Justitie en Noordzee, over 
de budgettaire impact van de coronamaatregelen.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

Mevrouw Eva De Bleeker, staatssecretaris voor 
Begroting en Consumentenbescherming, toegevoegd 
aan de minister van Justitie en Noordzee, geeft een in-
leidende uiteenzetting aan de hand van een aantal slides 
(zie bijlage) die hieronder uitgebreid worden toegelicht.

— Slide 1 – Titel

Zoals gevraagd en aangekondigd tijdens haar vorige 
aanwezigheid in deze commissie, geeft de staatsse-
cretaris thans een nieuwe stand van zaken betreffende 
de coronaprovisie 2021, alsook een overzicht van de 
gemaakte COVID-19-kosten buiten de provisie.

— Slide 2 – Inhoudstafel

Deze slide bevat een overzicht van wat thans wordt 
besproken.

— Slide 3 – Opbouw van de coronaprovisie 2021 
in de tijd

De staatssecretaris benadrukt dat de opbouw sinds 
de begrotingscontrole niet meer werd gewijzigd en er 
dus geen verhoging van de coronaprovisie meer heeft 
plaatsgevonden sinds 24 juni 2021.

— Slide 4 – Stand van zaken

De coronaprovisie bedraagt thans 1 miljard en  
401 miljoen euro in vastleggingskredieten, waarvan onder-
tussen 606 miljoen euro herverdeeld werd. Dit brengt het 
beschikbare krediet in vastlegging op 796 miljoen euro.

Tijdens haar vorige aanwezigheid in de commissie 
heeft de staatssecretaris de details meegedeeld van 
het herverdelingsbesluit 1 tot en met 5. Ondertussen 
zijn er nog twee herverdelingsbesluiten goedgekeurd. 
Hiervan bezorgt de staatssecretaris in de volgende 
slides de details.

mesDames, messieurs,

Au cours de sa réunion du mardi 21 septembre 2021, 
la commission des Finances et du Budget a organisé un 
échange de vues avec la secrétaire d’État au Budget et 
à la Protection des consommateurs, adjointe au ministre 
de la Justice et de la Mer du Nord au sujet de l’incidence 
budgétaire des mesures de lutte contre le coronavirus.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

Mme Eva De Bleeker, secrétaire d’État au Budget et 
à la Protection des consommateurs, adjointe au ministre 
de la Justice et de la Mer du Nord, articule son exposé 
introductif autour d’une série de slides (voir annexe) 
détaillées ci-dessous.

— Slide 1 – Titre

Comme demandé et annoncé lors de sa précédente 
présence à cette commission, la secrétaire d’État revient 
aujourd’hui pour un nouvel état de la situation de la 
provision Corona 2021, ainsi qu’un aperçu des frais de 
la COVID-19 faits hors provision.

— Slide 2 – Table des matières

Cette diapositive présente l’aperçu de ce qui sera 
discuté aujourd’hui.

— Slide 3 – Constitution de la provision corona 
2021 dans le temps

La secrétaire d’État souligne que, depuis le contrôle 
budgétaire, rien n’a changé et il n’y a pas eu d’augmen-
tation de la provision Corona depuis le 24 juin 2021.

— Slide 4 – État de la situation

La provision Corona s’élève aujourd’hui à 1 milliard 
d’euros et 401 millions d’euros en crédits d’engagement, 
dont 606 millions ont été réaffectés entre-temps. Cela 
porte le crédit disponible en engagements à 796 millions 
d’euros à l’heure actuelle.

Lors de sa dernière présence en commission, la 
secrétaire d’État a donné les détails de l’arrêté de réal-
location 1 à 5. Entre-temps, deux autres arrêtés de 
réallocation ont été approuvés. La secrétaire d’État en 
donne les détails dans les diapositives suivantes.
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— Slide 5 – Reeds herverdeeld

1. Voor de COVID-19-communicatiecampagne werd 
925 000 euro herverdeeld op vereffeningszijde.

2. In 136 000 euro werd voorzien voor ondersteuning 
bij de FOD Binnenlandse Zaken voor de juridische dienst. 
Er worden namelijk heel wat rechtszaken aangespannen 
tegen de maatregelen die bij ministerieel besluit werden 
opgelegd in het kader van de strijd tegen het coronavirus.

3. De combinatie van de toegenomen psychosociale 
risico’s onder werkenden, waaronder overmatige stress 
en burn-outs, met de extra emotioneel belastende situatie 
van een heropstart van onze economie na de COVID-
19-crisis, vereist bijkomende aandacht vanuit het beleid 
voor de mentale gezondheid van alle werkenden.

De gevraagde budgetten zullen enerzijds worden 
ingezet voor een nationale sensibiliseringscampagne 
die de zelfredzaamheid moet bevorderen en anderzijds 
specifiek in de verschillende sectoren van werkgevers 
om maatregelen te stimuleren die sensibiliseren, zelf-
redzaamheid verhogen, re-integratie ondersteunen en 
in het algemeen de mentale veerkracht bevorderen.

De totale kosten worden geraamd op 3,8 miljoen 
euro op vastlegging en 2,1 miljoen euro op vereffening, 
waarvan reeds 2,4 miljoen euro op vastlegging en 1,2 mil-
joen euro op vereffening werden herverdeeld over de 
verschillende herverdelingsbesluiten.

4. In 382 000 euro is voorzien voor ICT-investeringen 
bij RSZ en HVW.

5. In 98 miljoen euro is voorzien voor de steun aan 
de NMBS en 10,5 miljoen euro voor de steun aan 
Infrabel voor kwartaal 2 en deel 1 van het saldo voor  
kwartaal 3. Het resterende saldo voor kwartaal 3 zal 
later aan bod komen.

6. 1,2 miljoen euro wordt uitgetrokken voor de samen-
werking met het Rode Kruis en Dokters van de Wereld, 
alsook voor de vier steden om de verspreiding van 
COVID-19 te verkleinen en de sociale-dienstverlening 
aan de meest kwetsbare doelgroep van dak- en thuis-
lozen te kunnen blijven garanderen.

— Slide 5 – Déjà réaffecté

1. Un montant de 925 000 euros a été réaffecté en 
faveur des engagements prévus pour la campagne de 
communication relative au COVID-19.

2. Un montant de 136 000 euros a été prévu pour 
apporter un soutien au service juridique du SPF Intérieur. 
En effet, de très nombreuses procédures judiciaires 
sont intentées contre les mesures imposées par arrêté 
ministériel dans le cadre de la lutte contre le coronavirus.

3. La combinaison des risques psychosociaux accrus 
auxquels sont exposés les travailleurs, comme un niveau 
excessif de stress et les épuisements professionnels, et 
de la situation émotionnellement encore plus éprouvante 
qui découle de la reprise économique à la suite de la 
crise du COVID-19 exige des autorités publiques qu’elles 
accordent davantage d’attention à la santé mentale de 
tous les travailleurs.

Les budgets demandés seront utilisés pour mener 
une campagne nationale de sensibilisation visant à 
promouvoir l’autonomie, d’une part, et, d’autre part, plus 
spécifiquement dans les différents secteurs profession-
nels, pour stimuler la prise de mesures de sensibilisa-
tion, de renforcement de l’autonomie, de soutien à la 
réintégration et, de manière générale, de renforcement 
de la résilience mentale.

Le coût total est estimé à 3,8 millions d’euros en 
engagements et 2,1 millions d’euros en liquidations, 
2,4 millions d’euros en engagements et 1,2 million d’euros 
en liquidations ayant déjà été réaffectés sur l’ensemble 
des différents arrêtés de réallocation.

4. Un montant de 382 000 euros a été prévu pour la 
réalisation d’investissements TIC au sein de l’ONSS et 
de la CAPAC.

5. Un montant de 98 millions d’euros a été prévu 
pour apporter un soutien à la SNCB et un montant de 
10,5 millions d’euros a été prévu pour apporter un sou-
tien à Infrabel pour le deuxième trimestre et la partie 1 
du solde réservé au troisième trimestre. La question du 
solde restant pour le troisième trimestre sera examinée 
ultérieurement.

6. Un montant de 1,2 million d’euros a été dégagé pour 
financer la coopération avec la Croix-Rouge et l’ONG 
Médecins du monde, ainsi que pour les quatre villes, 
afin de réduire la propagation du COVID-19 et de pouvoir 
continuer à garantir la fourniture des services sociaux 
destinés aux sans-abris, qui constituent le groupe-cible 
le plus vulnérables.
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7. In 2 miljoen euro is voorzien als steun voor Bozar.

8. 101 000 euro gaat naar het Nationaal Crisiscentrum.

9. In 91 000 euro op vastlegging en 224 000 euro op 
vereffening is voorzien voor de federale politie om het 
nodige beschermingsmateriaal ter beschikking te stellen.

10. 3 miljoen euro op vastlegging en 2,4 miljoen op 
vereffening is uitgetrokken voor het KCE ter financiering 
van klinische onderzoeken die tot doel hebben verschil-
lende behandelingsmogelijkheden voor COVID-19 te 
testen.

11. In 6,1 miljoen euro is voorzien voor het uitvoeren 
van onderzoeksprojecten bij Sciensano.

— Slide 6 – Goedgekeurde dossiers nog te 
herverdelen

Er zijn ook enkele dossiers die ondertussen reeds 
goedgekeurd zijn maar nog niet verwerkt zijn in een 
herverdelingsbesluit. Deze maatregelen zullen opgeno-
men worden in het eerstvolgende herverdelingsbesluit:

1. 43 000 euro voor het Instituut voor Natuurwetenschappen;

2. 1,1 miljoen euro voor de administratieve vereenvoudiging;

3. 67 000 euro op vastlegging en 157 euro op veref-
feningszijde voor beschermingsmateriaal bij de federale 
politie;

4. 52 miljoen euro voor de NMBS en 7,9 miljoen euro 
voor Infrabel als saldo op hun steun voor het 3e kwartaal;

5. 6 000 euro voor de Academica Belgica;

6. 245 000 euro voor het beschermingsmateriaal bij 
Justitie.

— Slide 7 – Verwachte dossiers in 2021 (1)

De staatssecretaris heeft getracht een overzicht te 
geven van alle ramingen die reeds door de Ministerraad 
zijn gevalideerd, maar waarvoor de onderliggende en 
onderbouwde dossiers nog ter goedkeuring moeten 
worden voorgelegd.

7. Un montant de 2 millions d’euros a été prévu pour 
apporter un soutien à Bozar.

8. Un montant de 101 000 euros est alloué au Centre 
de crise national.

9. Un montant de 91 000 euros en engagements et 
de 224 000 euros en liquidations a été prévu pour la 
police fédérale en vue du financement de l’acquisition 
du matériel de protection nécessaire.

10. Un montant de 3 millions d’euros en engagements 
et de 2,4 millions d’euros en liquidations a été dégagé en 
faveur du KCE en vue de financer des études cliniques 
visant à tester différentes modalités de traitement du 
COVID-19.

11. Un montant de 6,1 millions d’euros a été prévu 
pour financer la réalisation de projets de recherche par 
Sciensano.

— Slide 6 – Dossiers approuvés à réaffecter

Certains dossiers ont entre-temps été approuvés 
mais n’ont pas encore été inclus dans un arrêté de réal-
location. Ces mesures seront incluses dans le prochain 
arrêté de réallocation.

1. 43 000 euros pour l’Institut royal des Sciences 
naturelles de Belgique;

2. 1,1 million d’euros pour la simplification administrative;

3. 67 000 euros en engagements et 157 euros en 
liquidations pour le matériel de protection à la police 
fédérale;

4. 52 millions d’euros pour la SNCB et 7,9 millions 
d’euros pour Infrabel à titre de solde pour l’aide pour le 
troisième trimestre;

5. 6 000 euros pour l’Academica Belgica;

6. 245 000 euros pour le matériel de protection à la 
Justice.

— Slide 7 – Dossiers prévus en 2021 (1)

La secrétaire d’État a essayé de dresser un aperçu 
de l’ensemble des estimations qui ont déjà été approu-
vées par le Conseil des ministres mais pour lesquelles 
les dossiers sous-jacents et étayés doivent encore être 
soumis pour approbation.
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Op de volgende slides wordt hetzelfde overzicht 
gegeven als tijdens de vorige bespreking van de co-
ronaprovisie. Voor de uitleg bij elk van deze dossiers 
verwijst de staatssecretaris eveneens naar de vorige 
bespreking.

De bedragen voor de KCE-studies, Sciensano-
projecten, opvang van daklozen en het federaal actieplan 
mentale veerkracht op het werk zijn aangepast omdat 
hier een herverdeling heeft plaatsgevonden.

— Slide 8 – Verwachte dossiers in 2021 (2)

Op deze slide is het tweede deel van de lijst terug te 
vinden. Ook hier zijn de aanpassingen van de bedragen 
voor ICT en Binnenlandse Zaken aangepast doordat een 
deel van het bedrag werd herverdeeld. De aanpassing 
van het bedrag voor de lening aan de reissector werd 
bijgesteld van 250 miljoen euro naar 210 miljoen euro 
op basis van nieuwe ramingen.

— Slide 9 – Verwachte dossiers in 2021 (3)

Op deze slide is de laatste lijst van verwachte dos-
siers te zien. In totaal is er dus nog 734 miljoen euro in 
kredieten (zowel vastleggings- als vereffeningskrediet) 
beschikbaar.

— Slide 10 – Samenvatting

Op deze slide staat een korte samenvatting van de 
coronaprovisie.

Dit jaar werd gestar t met een provisie van  
907 000 000 euro die ondertussen reeds twee keer ver-
hoogd is. Op dit moment is in een provisie van 1,4 miljard 
euro op vastlegging voorzien. Hiervan is reeds 606 miljoen 
euro op vastleggingszijde herverdeeld en staat er nog 
61,4 miljoen euro klaar om te herverdelen.

Op dit moment heeft de staatssecretaris zicht op 
verwachte dossiers voor een totaal bedrag van 734 mil-
joen euro.

— Slide 11 – Kosten verbonden aan Corona buiten 
de provisie

In dit tweede deel van haar presentatie geeft de 
staatssecretaris een overzicht van de grootste gemaakte 
COVID-19-kosten in 2021 die gefinancierd zijn buiten de 
coronaprovisie. Dit zijn kosten die voornamelijk gedragen 
worden via de evenwichtsdotatie. De staatssecretaris 
geeft vandaag een overzicht van het voorziene budget 
met een actualisatie volgens het laatste rapport van het 
Monitoringcomité. Voor het detail van deze maatregelen 

Les diapositives suivantes présentent le même aperçu 
que celui de la discussion précédente sur la provision 
corona. Pour les explications relatives à chacun de ces 
dossiers, la secrétaire d’État renvoie également à la 
discussion précédente.

Les montants destinés aux études du KCE, aux projets 
de Sciensano, à la prise en charge des sans-abri et au 
plan d’action fédéral de résilience mentale au travail ont 
été ajustés en raison d’une réaffectation.

— Slide 8 – Dossiers prévus en 2021 (2)

Cette diapositive présente la deuxième partie de la 
liste. Les montants destinés à l’ICT et à l’Intérieur ont 
également été ajustés, en raison de la réaffectation 
d’une partie du montant. Le montant du prêt au secteur 
des voyages a été ramené de 250 millions d’euros à 
210 millions d’euros sur la base des nouvelles estimations.

— Slide 9 – Dossiers prévus en 2021 (3)

Cette diapositive présente la dernière liste des dos-
siers prévus. Au total, 734 millions d’euros de crédits 
(crédits d’engagement et crédits de liquidation) sont 
donc encore disponibles.

— Slide 10 – Résumé

La dernière diapositive de cette première partie pré-
sente un bref résumé de la provision Corona.

Nous avons commencé cette année avec une pro-
vision de 907 000 000 euros, qui a entre-temps été 
augmentée deux fois. En ce moment, nous avons une 
provision 1,4 milliard d’euros en engagement. Sur ce 
montant, 606 millions d’euros ont déjà été réaffectés 
du côté des engagements et 61,4 millions d’euros sont 
encore en attente de réaffectation.

En ce moment, la secrétaire d’État dispose d’un 
aperçu des dossiers attendus pour un montant total de 
734 millions d’euros.

— Slide 11 – Frais liés au coronavirus en dehors 
de la provision

Dans cette deuxième partie de sa présentation, la 
secrétaire d’État présentera un aperçu des frais les 
plus importants liés au COVID-19 en 2021, qui ont été 
financés en dehors de la provision corona. Il s’agit de 
coûts qui sont principalement supportés par la dotation 
d’équilibre. Aujourd’hui, la secrétaire d’État présentera 
un aperçu du budget prévu avec une mise à jour selon 
le dernier rapport du comité de monitoring. Pour les 
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verwijst de staatssecretaris echter naar de bevoegde 
commissie. Gezien de grootteorde van deze bedragen 
zijn de bedragen op de volgende slides weergegeven 
in miljoen euro en niet langer in duizend euro.

— Slide 12 – Kosten buiten de provisie: RVA

Voor de kosten gemaakt vanuit de RVA:

1. Voor het stuiten van de degressiviteit en het verlen-
gen van de inschakelingsuitkeringen is er ten opzichte 
van het voorziene budget 104 miljoen euro minder 
uitgegeven. Deze maatregel loopt volgens de laatste 
beslissing tot 30 september;

2. Voor de tijdelijke werkloosheid corona werd er 
622 miljoen euro meer uitgegeven dan voorzien. Dit is 
voornamelijk te wijten aan de impact van de tweede en 
de derde golf waarin de budgettaire ramingen niet heb-
ben voorzien. Deze maatregel loopt volgens de laatste 
beslissing tot 30 september;

3. Voor de soepeler toegang tot de algemene tijdelijke 
werkloosheid werd 45 miljoen euro minder uitgegeven 
dan gepland;

4. Voor de tijdelijke werkloosheid in het geval van 
quarantaine kind is er 6,1 miljoen euro minder uitgeven;

5. Voor de tijdelijke werkloosheid voor artiesten en eve-
nementen is er 9 miljoen meer uitgegeven dan gepland;

6. Voor de tijdelijke werkloosheid voor havenarbeiders 
werd het voorziene bedrag gevolgd;

7. Voor de ondersteuningspremie voor gesloten sec-
toren is er 4,5 miljoen euro extra uitgegeven;

8. Voor de referentieperiode bij werklozen zijn er 
geen extra kosten bovenop het voorziene bedrag van 
29,2 miljoen euro.

— Slide 13 – Kosten buiten de provisie: RIZIV en RJV

Voor de kosten gemaakt vanuit het RIZIV en RJV:

1. De aanvullende arbeidsongeschiktheid voor werk-
nemers om op het niveau van de tijdelijke werkloosheid 
te komen, heeft een budgettaire impact van 220 miljoen 
euro ten opzichte van de 260 miljoen euro die oorspron-
kelijk geraamd werd;

détails de ces mesures, la secrétaire d’État renvoie à 
la commission compétente. Compte tenu de l’ordre de 
grandeur de ces montants, les montants des diapositives 
suivantes sont indiqués en millions d’euros et non plus 
en milliers d’euros.

— Slide 12 – Frais hors provision: ONEM

Pour les coûts effectués par l’ONEM:

1. Pour mettre fin à la dégressivité et prolonger les 
allocations d’insertion, 104 millions d’euros de moins 
ont été dépensés par rapport au budget prévu. Selon la 
dernière décision, cette mesure s’appliquera jusqu’au 
30 septembre;

2. Pour le chômage temporaire corona, 622 millions 
d’euros de plus que prévu ont été dépensés. Ceci est 
principalement dû à l’impact des 2e et 3e vagues qui 
n’était pas prévu dans les estimations budgétaires. 
Selon la dernière décision, cette mesure s’appliquera 
jusqu’au 30 septembre;

3. Pour l’accès plus souple au chômage temporaire 
général, 45 millions d’euros de moins que prévu ont 
été dépensés;

4. Pour le chômage temporaire en cas de quarantaine 
d’enfants, 6,1 millions d’euros de moins ont été dépensés;

5. Pour le chômage temporaire concernant les artistes 
et les événements, 9 millions de plus que prévu ont été 
dépensés;

6. Pour le chômage temporaire des travailleurs por-
tuaires, le montant prévu a été respecté;

7. Pour la prime d’aide aux secteurs fermés, un montant 
supplémentaire de 4,5 millions d’euros a été dépensé;

8. Pour la période de référence pour les chômeurs, 
il n’y a pas de coût supplémentaire au-delà du montant 
prévu de 29,2 millions d’euros.

— Slide 13 – Frais hors provision: INAMI et ONVA

Pour les coûts effectués depuis l’INAMI et l’ONVA:

1. L’incapacité de travail complémentaire pour les 
travailleurs qui atteignent le niveau de chômage tem-
poraire a un impact budgétaire de 220 millions d’euros 
par rapport aux 260 millions d’euros initialement prévus;
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2. het vakantiegeld voor arbeiders en horeca heeft geen 
extra kosten aangezien dit een gesloten enveloppe was.

— Slide 14 – Kosten buiten de provisie: RSVZ

Voor de kosten gemaakt vanuit de RSVZ:

1. Voor het overbruggingsrecht zelfstandigen werd 
in 2021 tot dusver 2,3 miljard euro uitgegeven. Dit is 
229 miljoen euro minder dan oorspronkelijk geraamd, 
vooral door de versoepeling van de maatregelen vanaf 
juni;

2. Voor de eenmalige premie bovenop het overbrug-
gingsrecht werd 1,33 miljoen euro meer uitgegeven dan 
gebudgetteerd;

3. Voor het uitstel van de vennootschapsbijdrage werd 
het geraamde verlies van 10 miljoen euro bijgesteld naar 
4 miljoen euro;

4. Voor de aanvullende arbeidsongeschiktheid bij 
zelfstandigen werd er 2,6 miljoen euro minder uitgegeven 
dan gebudgetteerd.

— Slide 15 – Kosten buiten de provisie: RSZ

Voor de kosten gemaakt vanuit de RSZ:

1. Voor de gelijkstelling van de jaarlijkse vakantie in het 
kader van de tijdelijke werkloosheid corona bij bedienden 
werd in een enveloppe van 93,5 miljoen euro voorzien;

2. Voor de doelgroepvermindering bij de reissector 
werd voor kwartaal 2 en 3 van 2021 in een enveloppe 
van 60 miljoen euro voorzien;

3. Voor de doelgroepvermindering van de evenemen-
tensector werd in 30 miljoen euro voorzien, maar zijn 
de uitgaven voorlopig opgelopen tot 38 miljoen euro;

4. Voor de relancemaatregelen bij de RSZ werden nog 
geen nieuwe ramingen ontvangen en blijft het geschatte 
budget staan op 225 miljoen euro.

— Slide 16 – Kosten buiten de provisie: 
personeelskosten

Door de verhoogde werkdruk op sommige adminis-
traties werd beslist in bijkomende personeelskredieten 
te voorzien voor bepaalde instellingen. Op deze slide 

2. Le pécule de vacances des ouvriers et de l’horeca 
n’a pas de coût supplémentaire car il s’agissait d’une 
enveloppe fermée;

— Slide 14 – Frais hors provision: INASTI

Pour les coûts effectués depuis l’INASTI:

1. En ce qui concerne le droit passerelle pour les 
indépendants, 2,3 milliards d’euros ont été dépensés 
jusqu’à présent en 2021. Ce montant est inférieur de 
229 millions d’euros aux estimations initiales. C’est 
principalement dû à l’assouplissement des mesures à 
partir de juin;

2. Pour la prime unique s’ajoutant au droit passerelle, 
les dépenses ont été supérieures de 1,33 million d’euros 
à celles prévues au budget;

3. Pour le report de la cotisation à charge des sociétés, 
la perte estimée de 10 millions d’euros a été ajustée à 
4 millions d’euros;

4. Pour l’incapacité de travail complémentaire des 
indépendants, les dépenses ont été inférieures de 
2,6 millions d’euros à celles prévues au budget.

— Slide 15 – Frais hors provision: ONSS

Pour les coûts effectués depuis l’ONSS:

1. Pour l’assimilation des congés annuels dans le 
cadre du chômage temporaire corona pour les employés, 
une enveloppe de 93,5 millions d’euros a été prévue;

2. Pour la réduction groupe cible dans le secteur des 
voyages, une enveloppe de 60 millions d’euros a été 
prévue pour les trimestres 2 et 3 de 2021;

3. 30 millions d’euros ont été prévus pour la réduction 
groupe cible dans le secteur des événements, mais les 
dépenses ont été portées à 38 millions d’euros pour le 
moment;

4. Aucune nouvelle estimation n’a encore été reçue 
pour les mesures de relance de l’ONSS et le budget 
estimé reste à 225 millions d’euros.

— Slide 16 – Frais hors provision: frais de personnel

En raison de la charge de travail accrue dans certaines 
administrations, il a été décidé d’accorder des crédits 
de personnel supplémentaires à certaines institutions. 
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staat per instelling een overzicht van het aantal VTE, 
de voorziene kosten.

— Slide 17 – Kosten buiten de provisie: fiscaal

Voor de fiscale maatregelen kan de staatssecretaris 
op dit moment enkel de geactualiseerde geraamde 
bedragen geven, aangezien de werkelijke cijfers pas in 
de komende maanden en volgend jaren zullen terug te 
vinden zijn in de ingekohierde aangiften.

— Slide 18 & 19 – Samenvatting

Op deze laatste slide wordt een volledig overzicht 
gegeven van de gemaakte kosten corona die de adminis-
tratie van de staatssecretaris heeft kunnen verzamelen.

Voor 2021 komt dit neer op een totale kostprijs van 
9,6 miljard euro.

II. — VRAGEN VAN DE LEDEN

De heer Sander Loones (N-VA) verduidelijkt dat het 
vóór de zomer van 2021 ingediende verzoek ertoe strekte 
een volledig beeld te krijgen van de budgettaire gevolgen 
van de coronamaatregelen, veeleer dan een overzicht 
van alle onder de coronaprovisie ressorterende kosten. 
Derhalve herhaalt de spreker zijn verzoek om informatie 
over de totale kosten voor 2020 en 2021, alsook om een 
uitvoerige lijst van de uit die provisie voortvloeiende 
investeringen. De spreker vindt het positief dat de staats-
secretaris voor Begroting veel belang hecht aan hoe de 
uitgaven worden besteed. De burgers hebben recht op 
de grootst mogelijke transparantie; het zou dan ook geen 
pas geven hen tegenstrijdige informatie te verstrekken.

De staatssecretaris voor Begroting heeft in haar uit-
eenzetting niet op elk van de slides de totalen vermeld. 
Zulks is een jammerlijke vergetelheid, temeer daar 
volgens de berekeningen van het lid de som van de 
niet-weergegeven totalen goed is voor een bijkomend 
bedrag van één miljard euro. Uiteraard hoeft mevrouw 
De Bleeker de door de andere ministers genomen 
maatregelen niet te verantwoorden. Niettemin is de 
heer Loones van oordeel dat het de hoogste tijd is al die 
elementen nader te onderzoeken. Bij die gelegenheid 
zouden de leden daaruit trouwens lering kunnen trek-
ken, en onder meer kunnen nagaan welke investeringen 
positief zijn uitgevallen, en welke maatregelen in mindere 
of meerdere mate op de begroting hebben gewogen. 
Wat mevrouw De Bleeker zelf betreft, roept de spreker 
haar op tot meer ambitie. Hij had graag gezien dat zij de 
ontvangsten en de uitgaven toelicht aan de leden van 

Sur cette diapositive, vous trouverez un aperçu par 
institution du nombre d’ETP (équivalent temps plein) 
et des coûts prévus.

— Slide 17 – Frais hors provision: fiscal

En ce qui concerne les mesures fiscales, la secré-
taire d’État ne peut donner que les montants estimés 
actualisés pour le moment, car les chiffres réalisés ne 
seront reflétés que dans les déclarations reçues dans 
les mois et années à venir.

— Slides 18 & 19 − Résumé

La dernière diapositive donne un aperçu total des frais 
corona encourus que l’administration de la secrétaire 
d’État a pu recueillir.

Pour 2021, cela représente un coût total de  
9,6 milliards d’euros.

II. — QUESTIONS DES MEMBRES

M. Sander Loones (N-VA) précise que la demande, 
qui avait été formulée avant l’été 2021, était d’obtenir 
une image complète de l’impact budgétaire des mesures 
corona et non un inventaire des coûts couverts par la pro-
vision corona. Il reformule, par conséquent, sa demande 
de recevoir des informations sur les coûts totaux pour 
les années 2020 et 2021, ainsi qu’un inventaire détaillé 
des investissements qui découlent de cette provision. 
L’intervenant retient un point positif: la secrétaire d’État 
au Budget accorde une grande importance à l’examen 
des dépenses. Les citoyens ont droit à la plus grande 
transparence et leur communiquer des informations 
disparates serait insuffisant.

Dans sa présentation, la secrétaire d’État au Budget, 
n’a pas indiqué les totaux sur chacune des diapositives. 
Un oubli regrettable, d’autant plus que, d’après les 
calculs du député, la somme des totaux non affichés 
équivaut à un montant complémentaire d’un milliard 
d’euros. Mme De Bleeker n’a évidemment pas à justifier 
les mesures prises par les autres ministres. Néanmoins, 
M. Loones estime qu’il serait grand temps d’examiner 
en profondeur l’ensemble de ces éléments. Ce serait 
d’ailleurs l’occasion pour les députés de tirer quelques 
enseignements et notamment de déterminer les investis-
sements qui ont eu un effet positif ainsi que les mesures 
qui ont eu une grande ou faible incidence sur le plan 
budgétaire. S’agissant de Mme De Bleeker, l’interve-
nant souhaiterait qu’elle se montre plus ambitieuse 
et qu’elle présente une analyse sur les entrées et les 
sorties aux membres de la commission des Finances 
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de commissie Financiën en Begroting. Voorts meent 
de heer Loones dat de koers die zal worden gevolgd 
duidelijk zou moeten worden toegelicht. Het lid bena-
drukt dat de optelsom van alle toegekende bedragen 
de coronaprovisie reeds overschrijdt.

Een andere lijst van de staatssecretaris behelst de 
buiten de coronaprovisie gefinancierde belangrijkste 
kosten betreffende COVID-19 voor 2021. Die kosten 
betreffen met name het RIZIV, de RSZ, de RVA, de 
verschillende fiscale maatregelen en de personeelskos-
ten als gevolg van de toegenomen werklast. Volgens 
de berekeningen van het lid zouden die kosten een 
miljard euro hoger uitvallen dan het initieel berekende 
bedrag. In dit geval wordt voor die diverse posten niet 
gewerkt met provisies, maar met open kredietlijnen; 
zodoende zal nog moeten blijken of begrotingsaanpas-
singen nodig zijn. Is mevrouw De Bleeker het eens met 
die zienswijze? Mocht de coronaprovisie dan alsnog 
bepaalde uitgaven moeten dekken, dan zal daarover in 
het Parlement moeten worden gestemd om bijkomende 
budgetten vrij te maken.

Werden de kosten buiten de provisie overigens terdege 
in aanmerking genomen bij de jongste begrotingsaan-
passing? Wat zijn de vooruitzichten voor de begroting 
2022? De cijfers van 2021 moeten kloppen en mevrouw 
De Bleeker zal trouwens de gepaste verzoeken tot aan-
passing aan het Parlement moeten voorleggen. Wanneer 
en hoe beoogt ze zulks te doen? Gezien de vroegtijdige 
overschrijding van de spilindex voegt het lid eraan toe 
dat het niet bij die ene aanpassing zal blijven.

De steunmaatregelen worden eind september stop-
gezet, maar het Parlement weet nog altijd niet wat de 
regering daarna beoogt te doen. De spreker wijst met 
name op de btw-verlaging voor de horeca. In het pro-
gramma De Zevende Dag heeft de minister van Financiën 
daar trouwens reeds uitspraken over gedaan, maar in 
het Parlement heeft hij dienaangaande nog geen enkele 
officiële verklaring afgelegd. Die beslissingen worden 
telkens op het laatste ogenblik genomen en laten de 
betrokkenen nauwelijks tijd om zich aan de situatie aan 
te passen. Zulks is onaanvaardbaar.

Het lid heeft ook kritiek op de gewoonte van de rege-
ringsleden om, vooraleer zij onderling tot overeenstem-
ming komen, hun mening kenbaar te maken in de media. 
Zo verklaarde mevrouw De Bleeker deze zomer dat het 
tijd werd om de steunmaatregelen stop te zetten, terwijl 
de minister van Economie en Werk, de heer Pierre-Yves 
Dermagne, stelde dat die stopzetting te abrupt zou zijn. 
Ook Kamerlid Laaouej heeft aangegeven dat de kraan 
nog niet mag worden dichtgedraaid.

et du Budget. M. Loones estime, en outre, qu’il serait 
nécessaire d’expliquer clairement la direction qui sera 
suivie. Le député souligne que, si l’on additionne toutes 
les sommes qui sont déjà allouées, le montant de la 
provision corona est déjà dépassé.

Une autre liste de la secrétaire d’État indique les 
principaux frais COVID-19 en 2021 ayant été financés 
en dehors de la provision corona. Ces coûts concernent 
notamment l’Inami, l’ONSS, l’ONEM, les différentes 
mesures fiscales et les frais de personnel occasionnés 
par la charge de travail accrue. D’après les calculs du 
député, il y aurait un milliard de plus que le montant 
initialement calculé. Dans le cas présent, on ne travaille 
pas avec des provisions, mais avec des lignes de crédit 
en cours pour ces différents postes et il faudra encore 
voir si des ajustements budgétaires sont nécessaires. 
Mme De Bleeker valide-t-elle cette analyse? Si la pro-
vision corona doit encore prendre en charge certaines 
dépenses, il faudra alors voter au Parlement pour libérer 
des budgets complémentaires.

S’agissant des coûts hors provision, ont-ils bien 
été pris en considération dans le dernier ajustement 
budgétaire? Quelles sont les prévisions pour le budget 
de 2022? Les chiffres de 2021 doivent être corrects et 
Mme De Bleeker devra d’ailleurs présenter au Parlement 
les demandes d’ajustement appropriées. Quand et 
comment compte-t-elle le faire? Faisant référence à 
l’effet anticipé de l’indexation, le député ajoute que ce 
ne sera pas l’unique ajustement nécessaire.

Les mesures d’aide arriveront à terme à la fin du mois 
de septembre, mais le Parlement ignore toujours ce 
que le gouvernement compte faire par la suite. Il pense 
notamment à la réduction de TVA accordée au secteur 
horeca. Le ministre des Finances l’a d’ailleurs indiqué 
lors de l’émission De Zevende Dag, alors qu’il n’en a 
pas encore fait la déclaration officielle au Parlement. 
Ces décisions, toujours prises à la dernière minute, ne 
laissent que peu de temps aux personnes concernées 
pour s’adapter à la situation. Cette situation n’est pas 
acceptable.

Le député émet une critique quant à l’habitude qu’ont 
les membres du gouvernement de donner leur avis à 
la presse avant de se mettre d’accord entre eux. Par 
exemple, cet été, Mme De Bleeker avait déclaré qu’il 
était temps de mettre un terme aux aides, tandis que 
le ministre de l’Économie et du Travail, Pierre-Yves 
Dermagne, disait lui qu’un tel arrêt serait trop abrupt. 
Pour sa part, le député Laaouej avait également confirmé 
la nécessité de garder les robinets ouverts.
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In de pers klinkt het dat het overbruggingskrediet 
en de tijdelijke werkloosheid zullen worden verlengd. 
Quid met de andere maatregelen? Hoelang zullen zij 
worden verlengd? Nog in de media wordt door anonieme 
bronnen gewag gemaakt van een vrij hoge maximale 
uitgavelimiet. Hoe zit dat in werkelijkheid? Gelet op de 
sterk verschillende vaccinatiegraad in de gewesten geeft 
het lid te kennen dat hij snapt waarom de Franstaligen 
voorstander zijn van een verlenging van de steunmaat-
regelen. De spreker is van oordeel dat de per gewest 
verschillende vaccinatiegraad economische gevolgen 
heeft. Hij zou eenieders standpunt willen kennen over 
de verlenging van die steunmaatregelen en hij acht een 
grondig onderzoek nodig, teneinde te achterhalen hoe 
het geld van de belastingbetalers wordt besteed. Voorts 
roept hij op tot een uitsplitsing van de coronakosten 
per gewest. Waar gaat dat geld naartoe? Wat zouden 
per gewest de gevolgen zijn van een verlenging van de 
steunmaatregelen? Volgens het lid moeten die vragen 
worden beantwoord om een passend beleid te kunnen 
voeren.

De heer Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) is van 
oordeel dat de thans gevoerde oefening essentieel is. 
Al die elementen uitvoerig bespreken is een erg goede 
gewoonte van de regering jegens het Parlement. Elke 
aanpassing van de coronaprovisie werd besproken. Het 
is dus niet de eerste keer dat het onderwerp aan bod 
komt. Deze periode is uitzonderlijk, waardoor het des te 
belangrijker is om die besprekingen volledig transparant 
in het Parlement te voeren. De beproeving is evenwel 
nog niet voorbij, en gelet op de uitzonderlijke aard van 
de situatie is het derhalve essentieel dat het debat de-
mocratisch en transparant wordt gevoerd.

Uit de cijfers blijkt dat de solidariteit van kapitaal 
belang was. Men moet niet alleen oog hebben voor de 
financiële en budgettaire aspecten, maar ook voor het 
grote leed van de burgers. De vangnetten zijn essentieel 
om hen te helpen. Er werd meer dan 600 miljoen euro 
extra besteed aan de tijdelijke werkloosheid, want de 
tweede en de derde golf waren veel heviger dan voor-
zien. Het overbruggingsrecht is dan weer goed voor 
bijna 2,4 miljard euro.

De heer Vanden Burre meent dat het onfatsoenlijk 
zou zijn het debat te reduceren tot een communautaire 
kwestie, want het leed is universeel. De vaccinatie-
graad in Wallonië is even goed als die in Vlaanderen. 
In Brussel is de situatie anders, maar dat geldt voor alle 
grote steden in Europa. Dit begrotingsdebat over de 
coronaprovisie mag niet worden aangegrepen om de 
communautaire kwestie opnieuw te berde te brengen. 

D’après la presse, le crédit passerelle et le chômage 
temporaire seront prolongés. Qu’en est-il des autres 
mesures? Pendant combien de temps seront-elles pro-
longées? Toujours d’après la presse, certaines sources 
anonymes parlent d’un seuil maximal de dépenses assez 
élevé. Qu’en est-il vraiment? Pointant du doigt les taux 
de vaccination enregistrés par les différentes Régions, 
le député dit comprendre la demande, formulée par les 
francophones, de prolonger les mesures d’aide. Selon 
l’intervenant, les taux de vaccination, qui diffèrent en 
fonction des Régions, ont une incidence sur le plan 
économique. Il aimerait connaître la position de chacun 
quant à la prolongation de ces mesures de soutien et 
estime nécessaire de mener une analyse en profondeur 
afin de savoir comment l’argent des contribuables est 
employé. Il aimerait, en outre, la ventilation régionale 
des coûts liés au coronavirus. Où va cet argent? Quelles 
seraient les conséquences d’une prolongation des 
mesures d’aide sur le plan régional? Le député estime 
nécessaire de connaître ces réponses afin de mener 
une politique adéquate.

M. Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) estime que 
l’exercice actuellement mené est essentiel. Discuter de 
tous ces éléments de manière détaillée est une très bonne 
pratique du gouvernement vis-à-vis du Parlement. Un 
débat a été mené à chaque ajustement de la provision 
corona. Ce n’est donc pas la première fois que le sujet 
est évoqué. La période actuelle est exceptionnelle et il 
est d’autant plus important de mener ces débats en toute 
transparence au sein du Parlement. Cette période n’est 
toutefois pas terminée et, vu le caractère exceptionnel 
de la situation, il est essentiel de mener ce débat de 
manière démocratique et transparente.

Les chiffres montrent que la solidarité était fondamen-
tale. Outre les considérations financières et budgétaires, 
il ne faut pas oublier les femmes et les hommes qui ont 
connu de grandes souffrances. Les filets de sécurité 
sont fondamentaux pour aider les citoyens. Plus de 
600 millions d’euros supplémentaires ont été alloués 
au chômage temporaire, car les deuxième et troisième 
vagues ont été beaucoup plus fortes que prévu. Quant 
au droit passerelle, il représente pratiquement 2,4 mil-
liards d’euros.

M. Vanden Burre estime toutefois qu’il serait indécent 
de communautariser le débat. La souffrance est partout. 
Quant aux taux de vaccination, ils sont aussi bons en 
Flandre qu’en Wallonie. À Bruxelles, la situation est 
autre, mais il en va de même pour toutes les grandes 
villes européennes. Il ne faut pas profiter de ce débat 
budgétaire sur la provision corona pour remettre sur le 
tapis la problématique communautaire. Des débats de 
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Dergelijke debatten kunnen uiteraard worden gevoerd 
tijdens de vergaderingen van de daartoe ingestelde 
commissie.

Wat de eventuele verlenging van de steunmaatregelen 
betreft, meent de Ecolo-Groenfractie dat die regelingen 
tijdens de crisis een heel belangrijke rol hebben vervuld. 
Zonder sommige van die vangnetten zou een deel van 
de bevolking in een benarde economische situatie zijn 
verzeild. Ecolo-Groen pleit voor gerichte steun ten bate 
van bepaalde bevolkingscategorieën. Niemand mag uit 
de boot vallen. Werden daartoe mogelijke oplossingen 
overwogen?

De heer Sander Loones (N-VA) stelt dat hij geens-
zins de bedoeling had beleid te voeren ten koste van 
de slachtoffers. De heer Vanden Burre dicht hem ten 
onrechte dergelijke bedoelingen toe. De heer Loones 
voegt daaraan toe dat het optreden van de Vlamingen 
elke dag bewijst dat er in België wel degelijk solidariteit 
aan de dag wordt gelegd. Het lid vraagt louter naar de 
uitsplitsing per gewest, en wil tevens weten wat wordt 
gefinancierd en volgens welke regels. Het moet worden 
erkend dat heel wat belastingplichtigen begrotingsin-
spanningen leveren. Het risico dat het debat een com-
munautaire inslag krijgt, is voor sommige partijen vaak 
een welkom excuus geworden om het debat te ontlopen. 
In het regeerakkoord wordt nochtans vermeld dat speci-
fieke dossiers zonder taboe moeten worden besproken. 
Binnen het federale Parlement lijken de cijfers echter 
helaas een taboe te zijn.

De heer Ahmed Laaouej (PS) stelt vast dat de pre-
sentatie beantwoordt aan het door de commissie voor 
Financiën en Begroting geformuleerde verzoek om 
gedetailleerde cijfers te verstrekken over het gebruik 
van de coronaprovisie. De resultaten van de steun via 
de coronaprovisie komen tot uiting in een aantal heel 
uiteenlopende sectoren en omvatten onder meer steun 
aan de zelfstandigen en aan de werknemers, alsook 
kasgeldfaciliteiten voor een aantal ondernemingen in 
moeilijkheden.

Voorts wil de spreker de heer Loones herinneren aan 
een aantal aspecten. Vooreerst is de toestand van de 
overheidsfinanciën weliswaar heikel door de crisis, maar 
was ze al niet schitterend toen de huidige regering werd 
gevormd. Het is altijd makkelijk de anderen de schuld te 
geven voor het slechte beheer van de overheidsfinan-
ciën waaraan men zelf ten grondslag ligt. De regering 
heeft bij haar aantreden moeten vaststellen dat de 
sinds meerdere jaren circulerende geruchten over het 
falen van de taxshift en aangaande het begrotingstekort 
klopten. Dat is een van de betreurenswaardige gevolgen 
van het lakse beleid, bijvoorbeeld van de vermindering 
van de socialezekerheidsbijdragen aan de bedrijven 

ce type peuvent bien sûr être menés lors des réunions 
de la commission prévue à cet effet.

S’agissant de l’éventuelle prolongation des méca-
nismes de soutien, le groupe Ecolo-Groen estime qu’ils 
ont joué un rôle fondamental au cours de la crise. Certains 
de ces filets étaient indispensables pour empêcher 
une partie des citoyens de basculer dans la précarité. 
Ecolo-Groen plaide pour un soutien ciblé de certaines 
catégories de la population. Il faut veiller à ne laisser 
personne sur le bord de la route. Des pistes de solution 
ont-elles été envisagées pour ce faire?

M. Sander Loones (N-VA) indique que son objec-
tif n’était nullement de faire de la politique sur le dos 
des victimes. C’est un procès d’intention de la part de 
M. Vanden Burre. M. Loones ajoute que l’action des 
Flamands prouve chaque jour que la solidarité est bien 
présente en Belgique. Le député souhaite simplement 
connaître la ventilation régionale, savoir ce qui est financé 
et selon quelles modalités. Il faut reconnaître les efforts 
budgétaires consentis par de nombreux contribuables. Le 
risque de voir un débat se communautariser est devenu 
une bonne excuse, dont se servent souvent certains 
partis pour éviter les débats. L’accord du gouvernement 
précise pourtant que des dossiers spécifiques doivent 
être discutés sans tabou. Les chiffres sont malheureu-
sement un sujet tabou au sein du Parlement fédéral.

M. Ahmed Laaouej (PS) note que la présentation 
répond à la demande, formulée par la commission des 
Finances et du Budget, de fournir des détails chiffrés à 
propos de l’utilisation de la provision corona. Les effets 
de l’aide apportée par la provision corona se concré-
tisent dans une série de secteurs très variés et vont du 
soutien aux indépendants et aux travailleurs salariés, 
en passant par des facilités de trésorerie pour une série 
d’entreprises en difficulté.

Pour le reste, l’intervenant souhaite rappeler plusieurs 
éléments à M. Loones. Pour commencer, si la situation 
des finances publiques est compliquée en raison de la 
crise, elle était déjà complexe lorsque l’actuel gouver-
nement s’est formé. Il est toujours facile de reprocher 
aux autres la mauvaise gestion des finances publiques 
dont on est à l’origine. Lorsque le gouvernement a repris 
les rênes, il a dû se rendre à l’évidence: les rumeurs 
qui faisaient bruit depuis plusieurs années à propos de 
l’échec du tax shift et du trou budgétaire étaient avérées. 
C’est l’une des tristes conséquences de la politique 
d’ouverture des vannes. Le député pense notamment aux 
réductions de cotisations sociales qui ont été octroyées 
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zonder tegenprestatie. Die strategie heeft een aantal 
ondernemingen inderdaad geld in het laatje gebracht, 
maar heeft een teleurstellend aantal nieuwe banen ge-
creëerd. Niet deze regering strooit met geld, maar wel 
de regering die tijdens de vorige zittingsperiode in het 
zadel werd gehesen.

De heer Laaouej vindt het onbetamelijk te overwegen 
de steun af te schaffen, nu zovelen nog zwaar worden 
getroffen door de crisis. Hij spoort de heer Loones ove-
rigens aan de bezettingsgraad van de Brusselse hotels 
na te gaan; hij wijst erop dat die spelers een strategische 
rol vervullen en bijdragen tot de welvaart in ons land. 
De enige oplossing welke die betrokkenen thans wordt 
aangereikt, berust volgens de spreker op een soort 
economisch en sociaal darwinisme. Sommigen menen 
dat die spelers zich maar moeten behelpen en een 
nieuwe baan moeten zoeken in een andere sector. Het 
is echter niet vanzelfsprekend zich in enkele maanden 
om te scholen, nadat men jarenlang in een bepaalde 
sector heeft gewerkt.

Het is niet de bedoeling om geld te blijven verdelen 
zonder de minste bedachtzaamheid of nuance, maar 
om de situatie te bestuderen, teneinde een beleid te 
voeren dat is aangepast aan de huidige situatie. Daartoe 
moet de huidige economische en sociale toestand zo 
nauwkeurig mogelijk worden omschreven, opdat de op 
federaal en gewestelijk niveau beschikbare hefbomen 
kunnen worden ingezet om het hoofd te bieden aan de 
uitdagingen. De heer Laaouej denkt in het bijzonder aan 
de cultuur- en de kunstensector, die sommigen minder 
belangrijk vinden, maar die niet alleen een meerwaarde 
bieden op sociaal vlak, maar daarenboven een niet 
verwaarloosbare economische rol spelen en bijdragen 
tot de welvaart in ons land. Bovenal moet meer afstand 
worden genomen en is een waardiger houding vereist 
om dit debat correct te voeren.

De heer Sander Loones (N-VA) vraagt zich af waar 
het openbaar debat nog kan worden gevoerd wanneer 
niet langer uiteenlopende standpunten kunnen worden 
bepleit zonder dat iemand zich beledigd voelt.

Met betrekking tot de benarde begrotingstoestand 
die de huidige regering zogezegd bij haar aantreden 
zou hebben gevonden, repliceert het lid dat het niet de 
schuld is van de N-VA dat de begroting in het rood is 
gegaan. De regering-Di Rupo had de regering met de 
N-VA een tekort van 3 % nagelaten; toen de partij de 
regering verliet, was dat tekort teruggebracht tot 0,8 %. 
Na het vertrek van de N-VA heeft de restregering de 
aangevatte maatregelen niet verder uitgerold. Dankzij de 
taxshift waren nochtans bijna 250 000 banen gecreëerd, 
was de koopkracht gestegen en waren de fiscale druk 

aux entreprises sans contrepartie. Si cette stratégie a 
effectivement permis de remplir les caisses d’un cer-
tain nombre d’entreprises, en revanche, le nombre de 
nouveaux emplois qui en résultent est assez décevant. 
Ce n’est pas le gouvernement actuel qui a ouvert les 
vannes, mais bien celui qui avait été mis en place sous 
la précédente législature.

M. Laaouej estime indécent d’envisager la suppression 
des aides alors que tant d’acteurs sont encore fortement 
touchés par la crise. Il invite d’ailleurs M. Loones à 
consulter le taux d’occupation des hôtels bruxellois et 
rappelle que ces acteurs sont stratégiques et contribuent 
à créer de la richesse en Belgique. D’après l’intervenant, 
actuellement, la seule solution proposée à ces acteurs 
repose sur une sorte de darwinisme économique et 
social. Certains estiment que ces acteurs n’ont qu’à se 
débrouiller et chercher un nouvel emploi dans un autre 
secteur. Il n’est pourtant pas si facile de se reconvertir 
en quelques mois après avoir travaillé pendant des 
années dans un secteur particulier.

L’objectif n’est pas de garder les vannes ouvertes 
sans aucune considération ni nuance, mais d’étudier la 
situation afin de mener une politique adaptée à la situa-
tion actuelle. À cet effet, il faudrait élaborer un tableau le 
plus exact possible de la situation économique et sociale 
actuelle pour faire face aux problèmes qui se posent 
à l’aide des leviers disponibles aux niveaux fédéral et 
régional. M. Laaouej pense en particulier aux secteurs 
culturel et artistique, perçus par certains comme moins 
importants, mais qui, outre leur valeur ajoutée sur le plan 
social, ont également une incidence économique non 
négligeable et contribuent à la création de richesses 
en Belgique. Avant tout, il faudrait avoir plus de recul et 
adopter une attitude plus digne pour mener ce débat 
correctement.

M. Sander Loones (N-VA) se demande où le débat 
public peut encore être mené s’il n’est même plus pos-
sible de défendre des positions différentes sans en venir 
à des propos outranciers.

S’agissant de la situation budgétaire déplorable dont 
aurait hérité l’actuel gouvernement, le député réplique 
que ce n’est pas à cause de la N-VA que le budget s’est 
retrouvé dans le rouge. La N-VA avait hérité d’un déficit de 
3 % de l’exécutif Di Rupo, mais est parvenue à ramener 
ce déficit à 0,8 % lorsqu’elle a quitté le gouvernement. 
Après son départ, le gouvernement résiduaire n’a pas 
poursuivi les mesures initiées. Le tax shift avait pour-
tant permis la création de près de 250 000 emplois, le 
pouvoir d’achat avait augmenté et la pression fiscale, 
tout comme la dette publique, avaient diminué. L’actuel 
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en de overheidsschuld gedaald. De huidige regering 
wil 500 000 banen creëren, maar heeft tot dusver niet 
de minste maatregel aangekondigd om die doelstelling 
waar te maken.

De heer Wouter Vermeersch (VB) wil weten of de 
coronamaatregelen alleen zullen worden verlengd dan 
wel ook zullen worden aangepast, en of de corona-
provisie in 2021 bijgevolg zal worden uitgebreid. De 
Vlaamse regering heeft duidelijk aangegeven dat de 
laatste maatregelen vanaf eind september zullen worden 
opgeheven. Afgelopen zomer heeft de staatssecreta-
ris in de krant De Zondag verklaard dat er een einde 
moet komen aan die steunmaatregelen. Kan mevrouw 
De Bleeker haar standpunt verduidelijken? Nog in De 
Zondag heeft ze verklaard dat het de bedoeling is het 
deficit af te bouwen en dat duidelijk moet worden ge-
maakt dat de maatregelen na september niet zouden 
worden verlengd. Slechts enkele uitzonderingen zouden 
worden toegestaan voor de sectoren die hun activiteiten 
nog niet hebben kunnen hervatten. De heer Vermeersch 
maakt zich hierover zorgen. Zo zal de maatregel met 
betrekking tot de btw-verlaging voor de horeca niet 
worden verlengd in Vlaanderen. De horecasector gaat 
nochtans nog steeds door een heel moeilijke periode. 
Evenzo zullen de discotheken, die vanaf 1 oktober de 
deuren opnieuw mogen openen, meteen worden ge-
confronteerd met die btw-verhoging.

Hoe staat het met het budget voor 2021? Aangezien 
de spreker hierover al heel wat vragen heeft gesteld, 
heeft hij een schriftelijk antwoord gekregen, dat als 
volgt luidt: “Op basis van de nieuwe ramingen van het 
Monitoringcomité die ook een update zullen omvatten 
van de impact van de genomen coronamaatregelen, zal 
worden nagegaan in welke mate een begrotingsaanpas-
sing zich opdringt voor 2021. Op dit moment kan ik nog 
geen uitsluitsel geven betreffende andere bijkomende 
begrotingsaanpassingen gedurende 2021. De noodzaak 
aan mogelijke begrotingsaanpassingen zal bepaald wor-
den door de elementen die ik eerder aanhaalde, maar 
kunnen evenzeer genoodzaakt worden door onvoorziene 
omstandigheden gedurende de resterende maanden 
van het jaar.”. Is er inmiddels meer duidelijkheid over de 
situatie? Komt er in 2021 een begrotingsaanpassing? 
Zal de coronaprovisie opnieuw worden verhoogd?

De heer Benoît Piedboeuf (MR) stelt vast dat Brussel 
zich in Vlaanderen bevindt wanneer het gaat over Brussel 
als internationale hoofdstad, maar dat de stad opnieuw 
tot het Brussels Hoofdstedelijk Gewest behoort wanneer 
ze met problemen worden geconfronteerd. Het lid merkt 
ook op dat de maatregelen kennelijk moeten worden 
opgeheven, maar dat de btw-verlaging niettemin zou 

gouvernement ambitionne de créer 500 000 emplois, 
mais n’a pas encore indiqué la moindre mesure pour 
atteindre son objectif.

Outre la prolongation des mesures COVID, M. Wouter 
Vermeersch (VB) souhaiterait savoir s’il y aura une 
adaptation des mesures et, par conséquent, une exten-
sion de la provision corona en 2021. Pour sa part, le 
gouvernement flamand a clairement indiqué que les 
dernières mesures seront levées à partir de la fin du mois 
de septembre. Cet été, la secrétaire d’État a déclaré, 
dans le journal De Zondag, qu’il fallait mettre un terme 
à ces mesures de soutien. Mme De Bleeker pourrait-elle 
préciser sa position? Toujours dans De Zondag, elle avait 
déclaré que l’objectif était de réduire le déficit et qu’il 
était nécessaire d’indiquer clairement que les mesures 
ne seraient pas prolongées après le mois de septembre. 
Seules quelques exceptions devaient être autorisées 
pour les secteurs n’ayant pas encore pu reprendre leurs 
activités. M. Vermeersch se dit inquiet. Par exemple, la 
mesure relative à la diminution de la TVA pour l’horeca ne 
sera pas prolongée en Flandre. La période est pourtant 
encore très difficile pour le secteur horeca. De même, les 
discothèques, qui pourront à nouveau ouvrir à partir du 
1er octobre, seront immédiatement confrontées à cette 
augmentation de la TVA.

Qu’en est-il du budget de 2021? Ayant déjà posé 
de nombreuses questions à ce sujet, le député a reçu 
une réponse écrite, dont il donne lecture: “sur la base 
des nouvelles estimations du comité de monitoring, qui 
intégreront d’ailleurs une actualisation des mesures 
COVID prises, nous vérifierons dans quelle mesure un 
ajustement budgétaire s’impose pour 2021. À ce stade, 
je ne peux pas encore me prononcer concernant les 
autres ajustements supplémentaires à prévoir en 2021. 
La nécessité de prévoir des ajustements budgétaires 
sera conditionnée par les éléments que j’ai déjà évoqués 
précédemment, mais pourrait également être imposée 
par des circonstances imprévues durant les mois qui 
nous séparent du 31 décembre.” Dans l’intervalle, la 
situation s’est-elle clarifiée? Y aura-t-il un ajustement 
budgétaire en 2021? La provision corona sera-t-elle à 
nouveau augmentée?

M. Benoît Piedboeuf (MR) constate que lorsque 
Bruxelles est considérée comme une capitale interna-
tionale, elle est située en Flandre, tandis qu’elle rede-
vient la Région bruxelloise lorsqu’elle est confrontée à 
des difficultés. Le député note également que s’il faut 
apparemment supprimer les mesures, il faudrait toute-
fois maintenir la réduction de la TVA dans la région de 
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moeten worden behouden in het gewest van de heer 
Vermeersch. Er wordt met andere woorden niet bepaald 
rechtlijnig geredeneerd.

De spreker wijst erop dat hij minister Vandenbroucke 
eerder op de dag had gevraagd hoe het probleem kan 
worden aangepakt van het zorgpersoneel dat naar het 
Groothertogdom Luxemburg trekt. De minister heeft 
daarop geantwoord dat hij niet bij machte is de gewes-
telijke of lokale problemen op te lossen. Hij is dus van 
oordeel dat de Nederlandstalige leden van het federaal 
Parlement hun visies bijsturen naargelang van hun eigen 
belangen. De spreker benadrukt evenwel de grote gulheid 
die de Vlaamse bevolking heeft getoond ten aanzien van 
de slachtoffers van de overstromingen deze zomer. Die 
hulp kwam er spontaan.

Wanneer een sector in economische of humanitaire 
problemen komt, moet die worden geholpen. Het lid is 
van oordeel dat dit wel degelijk het geval is geweest en 
dat het belangrijk is dat die hulp wordt gehandhaafd voor 
de sectoren die er nood aan hebben. Die visie vormt de 
eigenlijke basis van de solidariteit.

De heer Piedboeuf geeft aan de verantwoordelijkheden 
uit het verleden op zich te nemen. Bovendien had de 
vorige regering op het einde van de regeerperiode niet-
temin goede resultaten neergezet. De omstandigheden 
hebben het die regering echter onmogelijk gemaakt haar 
werkzaamheden voort te zetten. Net als de deelstaten 
zal het federale beleidsniveau zich inzetten voor het 
herstel wanneer de gezondheidscrisis eenmaal achter 
de rug zal zijn.

Sinds maart 2020 wordt België geconfronteerd met 
een opeenvolging van coronagolven en met een reeks 
versoepelingen en verstrengingen van de maatregelen. 
De heer Steven Matheï (CD&V) wijst er in dat verband 
op dat al die veranderingen een weerslag hebben op 
de Belgische economie. In bepaalde sectoren werden 
soms atypische maatregelen genomen. Op een zeker 
moment is de consumptie gestagneerd, terwijl er meer 
werd gespaard. In die bijzondere context moesten maat-
regelen worden genomen.

Die maatregelen moeten worden geëvalueerd, maar 
daartoe is het belangrijk dat men een volledig overzicht 
van de situatie heeft en correct rapporteert. Het is van 
wezenlijk belang dat men de cijfers analyseert rekening 
houdend met wat er al is gebeurd en met wat er nog 
moet worden beslist. Het gaat om een aanzienlijk be-
drag van bijna 24 miljard euro. Uit de hoorzittingen met 
de Nationale Bank is evenwel gebleken dat dit bedrag 
efficiënt werd verdeeld en dat het de ineenstorting van 
het Belgische economische stelsel op het hoogtepunt 
van de crisis heeft kunnen beletten.

M. Vermeersch. En résumé, ces raisonnements sont à 
géométrie variable.

Plus tôt dans la journée, M. Piedboeuf avait demandé 
au ministre Vandenbroucke comment régler le problème 
de la fuite du personnel soignant vers le Grand-Duché 
de Luxembourg. Le ministre avait alors répondu qu’il 
n’était pas en mesure de régler les problèmes régio-
naux ou locaux. Il estime donc que les membres néer-
landophones du Parlement fédéral ont des visions à 
géométrie variable en fonction de leurs intérêts propres. 
L’intervenant souligne toutefois la grande générosité, 
dont la population flamande a fait preuve à l’égard des 
victimes des inondations survenues cet été. L’aide est 
venue spontanément.

Lorsqu’un secteur fait face à des difficultés sur le plan 
économique ou humanitaire, il faut l’aider. Le député 
estime que cela a bien été le cas et qu’il est important de 
maintenir cette aide pour les secteurs qui en ont encore 
besoin. Cette vision est à la base même de la solidarité.

M. Piedboeuf déclare assumer les responsabilités du 
passé. En outre, le gouvernement précédent était quand 
même parvenu à de bons résultats en fin de législature. 
Les circonstances l’ont toutefois empêché de poursuivre 
son travail. Comme les autres entités fédérées, le pouvoir 
fédéral s’emploiera à la reconstruction lorsque la crise 
sanitaire sera derrière nous.

Depuis le mois de mars 2020, la Belgique est confron-
tée à une succession de vagues corona ainsi qu’à une 
suite d’assouplissements et de durcissements des 
mesures. De ce fait, M. Steven Matheï (CD&V) indique 
que tous ces changements ont une incidence sur l’éco-
nomie belge. Des actions parfois atypiques ont été prises 
dans certains secteurs. À un moment, la consommation 
a stagné. Quant aux taux d’épargne, ils ont augmenté. 
C’est dans ce contexte particulier que des mesures ont 
dû être prises.

L’évaluation de ces mesures est nécessaire, mais, 
pour ce faire, il est important d’avoir un aperçu complet 
de la situation et un rapportage correct. Il est essentiel 
d’analyser les chiffres en prenant en considération ce qui 
s’est déjà passé et ce qui devra encore être décidé. Le 
montant est substantiel et frôle les 24 milliards d’euros. 
Toutefois, les auditions réalisées avec la Banque nationale 
ont démontré que cette somme avait été distribuée de 
manière efficace et avait permis d’éviter l’effondrement 
du système économique belge au plein cœur de la crise.
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Er werden in verschillende domeinen maatregelen 
genomen; soms gebeurde dat in het kader van een 
provisie. Bepaalde bedragen kwamen inderdaad in-
zonderheid ten goede aan bepaalde doelgroepen. Het 
ging meer bepaald om de bedragen voor de tijdelijke 
werkloosheid, de btw-verlaging voor de horeca en de 
fiscale maatregelen zoals de fiscale aftrekbaarheid. Toch 
moeten bepaalde maatregelen op een zeker ogenblik 
worden beperkt of zelfs opgeheven. Dat is inderdaad 
het debat dat de volgende weken zal moeten worden 
gevoerd. Volgens CD&V is het duidelijk dat die maatre-
gelen tijdelijk moeten zijn en dat de omvang ervan tegen 
het einde van het jaar geleidelijk zal moeten worden 
afgebouwd, waarbij erop moeten worden toegezien dat 
die steun wordt behouden voor de sectoren die er nog 
nood aan hebben. Vandaag is het belangrijk de handen 
uit de mouwen te steken om naar de volgende fase te 
kunnen overgaan.

De heer Joris Vandenbroucke (Vooruit) wil zich ervan 
vergewissen dat de door de staatssecretaris voorgelegde 
cijfers wel degelijk op het nieuwe monitoringrapport zijn 
gebaseerd. Hij hoopt bovendien dat de vandaag voorge-
stelde cijfers binnenkort aan het Parlement zullen worden 
voorgelegd opdat de actualisering van de betrokken 
cijfers kan worden geverifieerd. Die gegevens wijzen 
op de omvang van de COVID-19-crisis, die uiteindelijk 
niemand zal hebben gespaard.

De steunmaatregelen moeten zo snel mogelijk worden 
opgeheven. Het Kamerlid erkent wel dat in uitzonderin-
gen moet worden voorzien voor sectoren die het nog 
steeds moeilijk hebben. Evenals zijn collega’s verzoekt 
de spreker om een bijkomende analyse omtrent de te 
verbeteren of aan te passen punten, de inspanningen, 
de investeringen en de opbrengst van die laatste.

Het Kamerlid benadrukt evenwel dat de grote vraag-
stukken van de komende jaren veel fundamenteler zul-
len zijn en onder meer het economisch herstel zullen 
betreffen. Hoe kan er bijvoorbeeld voor worden gezorgd 
dat economische groei niet langer gepaard gaat met 
de productie van koolstofdioxide? De pandemie en de 
overstromingen in Wallonië zijn symptomen van een 
crisis die al jarenlang bestaat. Er zullen keuzes moeten 
worden gemaakt die talloze malen moeilijker zijn dan de 
specifieke maatregelen naar aanleiding van de gezond-
heidscrisis. Bovendien zullen die maatregelen moeten 
worden volgehouden. Tot slot rekent de spreker erop dat 
de regering verstandig genoeg is om een genuanceerd 
antwoord te bieden wat de verlenging van sommige 
maatregelen betreft.

Des mesures ont été prises dans différents domaines, 
parfois dans le cadre d’une provision. Certains montants 
ont effectivement tout particulièrement bénéficié à des 
groupes cibles, notamment le chômage temporaire, la 
réduction de la TVA pour le secteur horeca et les mesures 
fiscales telles que la déductibilité fiscale. Toutefois, à 
certains moments, des mesures doivent être limitées, 
voire levées. C’est effectivement le débat qui devra être 
mené dans les prochaines semaines. Aux yeux du CD&V, 
il est clair que ces mesures doivent être temporaires et 
qu’il faut progressivement en réduire la voilure d’ici à la 
fin de l’année tout en veillant à maintenir ce soutien pour 
les secteurs qui en ont encore besoin. Aujourd’hui, il est 
important de se retrousser les manches pour passer à 
l’étape suivante.

M. Joris Vandenbroucke (Vooruit) souhaiterait vérifier 
si les chiffres présentés par la secrétaire d’État reposent 
bien sur le nouveau rapport de monitoring. Il espère, 
en outre, que ce qui a été présenté aujourd’hui sera 
prochainement transmis au Parlement afin de vérifier 
l’actualisation des chiffres dont il est question. Ces don-
nées démontrent l’ampleur de la crise du coronavirus, 
qui n’aura épargné personne.

Les mesures de soutien doivent être levées au plus vite. 
Néanmoins, le député reconnaît qu’il faut autoriser des 
exceptions pour les secteurs qui sont encore en difficulté. 
Comme ses collègues, l’intervenant souhaiterait recevoir 
une analyse complémentaire sur les points perfectibles 
ou ajustables, les efforts, les investissements ainsi que 
le produit de ces derniers.

Le député souligne toutefois que les grandes questions 
qui se poseront dans les prochaines années seront des 
questions bien plus fondamentales et porteront notam-
ment sur la relance économique. Par exemple, comment 
faire en sorte de dissocier la croissance économique 
de la production de dioxyde de carbone? La pandémie, 
tout comme les inondations survenues en Wallonie, 
sont les symptômes d’une crise qui existe depuis de 
nombreuses années. Il faudra faire des choix infiniment 
plus difficiles que les mesures non récurrentes qui ont 
été prises dans le cadre de la crise sanitaire. En outre, 
ces mesures devront être maintenues. En conclusion, 
l’intervenant dit compter sur la sagesse du gouvernement 
pour apporter une réponse nuancée en ce qui concerne 
la prolongation de certaines mesures.
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III. — ANTWOORDEN VAN  
DE STAATSSECRETARIS

Mevrouw Eva De Bleeker, staatssecretaris voor 
Begroting en Consumentenbescherming, toegevoegd 
aan de minister van Justitie en Noordzee, hecht veel 
belang aan impactanalyses, een instrument dat ook 
regelmatig door de Europese instellingen wordt ge-
hanteerd. Een diepgaande analyse van de efficiëntie 
van de maatregelen die in België en in de buurlanden 
genomen zijn, zou relevant zijn. Doorgaans worden 
dergelijke analyses achteraf uitgevoerd om de situatie 
voor, tijdens en na te kunnen vergelijken. Naast de po-
litieke wereld zullen ongetwijfeld ook veel deskundigen 
hun eigen analyses maken, waar het best ook rekening 
mee wordt gehouden. Niet alleen is het belangrijk het 
hele middenveld te betrekken, maar ook is het absoluut 
noodzakelijk na te gaan of het geld correct aangewend 
werd en of met de maatregelen de doelstellingen bereikt 
konden worden. Mocht een nieuwe pandemie uitbreken, 
dan zou met een dergelijke evaluatie de aanpak nog 
doelgerichter en doeltreffender zijn.

De staatssecretaris had niet de bedoeling een der-
gelijke analyse voor te stellen, aangezien zulks de be-
voegdheden van haar kabinetsmedewerkers wellicht 
zou overschrijden. Alle bevoegde ministers zullen zo 
spoedig mogelijk moeten samenwerken om de doel-
treffendheid van de maatregelen te controleren, en om 
na te gaan of er lessen uit kunnen worden getrokken. 
Mevrouw De Bleeker heeft alvast een overzicht gegeven 
van de corona-uitgaven op federaal niveau en van de 
financiering op het niveau van de sociale zekerheid. In 
het tweede deel van haar presentatie werd ingegaan op 
het totaalplaatje van de kosten waarvan de financiering 
buiten de coronaprovisie valt. De laatste slide geeft een 
realistisch beeld van de door het coronavirus veroor-
zaakte totale kostprijs voor de jaren 2020 en 2021. Er 
volgt nog een nieuwe update.

Al die bedragen zijn al toegekend, maar op de co-
ronaprovisie zit nog een beetje rek. Uiteraard moet de 
situatie worden herbekeken naargelang van eventuele 
bijkomende uitgaven. Voor de begroting 2020-2021 
volgt nog een aanpassingsblad, waarin de coronapro-
visie eventueel zal worden opgenomen. Als gevolg van 
de vroegtijdige overschrijding van de spilindex zijn de 
voorbereidende werkzaamheden al aangevat.

Wat de verlenging van de steunmaatregelen betreft, 
beraadslaagt de regering voort over de verlenging van 
een aantal ervan. In augustus 2021 heeft mevrouw De 
Bleeker inderdaad in meerdere kranten haar stand-
punt vertolkt, maar zij wijst erop dat zij niet alleen in de 
regering zit. Ingeval bepaalde maatregelen behouden 
zouden worden, dan moeten die volgens haar heel 

III. — RÉPONSES  
DE LA SECRÉTAIRE D’ÉTAT

Mme Eva De Bleeker, secrétaire d’État au Budget 
et à la Protection des consommateurs, adjointe au 
ministre de la Justice et de la Mer du Nord, attache une 
grande importance aux analyses d’incidence, un outil 
régulièrement utilisé par les institutions européennes. Il 
serait pertinent de mener une analyse approfondie de 
l’efficacité des mesures qui ont été prises en Belgique 
ainsi que dans les pays voisins. En général, les analyses 
de ce type se font ex post afin de comparer la situation 
avant, pendant et après. Outre le monde politique, de 
nombreux experts mèneront certainement leurs propres 
analyses et il serait pertinent de les inclure. Il est important 
d’impliquer l’ensemble de la société civile et indispensable 
de vérifier si l’argent a été correctement utilisé et si les 
mesures ont permis d’atteindre leurs objectifs. Cette 
évaluation permettrait de mener une approche encore 
plus ciblée et efficace en cas de nouvelle pandémie.

L’objectif de la secrétaire d’État n’était pas de pré-
senter une telle analyse, qui dépasse certainement les 
compétences des membres de son cabinet. Tous les 
ministres compétents devront collaborer au plus vite 
afin de vérifier l’efficacité des mesures et voir s’il est 
possible d’en tirer des enseignements. Pour sa part, 
Mme De Bleeker a donné un aperçu des dépenses 
corona pour le niveau fédéral ainsi que le financement 
au niveau de la sécurité sociale. La deuxième partie de 
sa présentation reprenait l’ensemble des coûts financés 
en dehors de la provision corona. La dernière diapositive 
donne une image réaliste du coût total engendré par le 
coronavirus pour les années 2020 et 2021. Une nouvelle 
mise à jour suivra.

Tous ces montants ont déjà tous été alloués, mais 
il reste une légère marge dans la provision corona. Il 
faudra évidemment ajuster la situation en fonction des 
éventuelles dépenses complémentaires. Une feuille du 
réajustement du budget 2020-2021 suivra; elle inclura 
éventuellement la provision corona. Les travaux pré-
paratoires sont en cours en raison du dépassement 
anticipé de l’indice-pivot.

En ce qui concerne le prolongement des mesures 
d’aide, ce débat est encore en cours au sein du gouverne-
ment et concerne un nombre limité de mesures. Mme De 
Bleeker a effectivement donné son avis dans plusieurs 
journaux au mois d’août, mais elle n’est pas la seule à 
siéger au sein du gouvernement. Elle estime que si l’on 
garde certaines mesures, il faudra qu’elles soient très 
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doelgericht zijn. Bovendien verandert de situatie. Sommige 
sectoren, zoals de evenementensector, gaan vanaf  
1 oktober 2021 opnieuw open. De regering werkt mo-
menteel het kader uit waarbinnen het federale niveau 
zal handelen. Mevrouw De Bleeker kan op die vraag dus 
nog geen precies antwoord bieden, maar het Parlement 
zal weldra nader worden ingelicht.

Aangaande de economische impact van de vaccina-
tiegraad, die van gewest tot gewest verschilt, beschikt 
de staatssecretaris niet over cijfers per gewest, maar 
alleen over de totale budgetten. Die specifieke vragen 
dienen dus veeleer te worden gericht aan de bevoegde 
minister.

Op de vraag van de heer Laaouej antwoordt de staats-
secretaris dat inderdaad specifieke maatregelen kunnen 
worden genomen naargelang van de huidige situatie in 
bepaalde sectoren en van de economische situatie in 
het algemeen. De regering buigt zich momenteel over 
dat punt en over de mogelijke opties. Hoewel som-
mige sectoren nog te lijden hebben onder de crisis, is 
mevrouw De Bleeker van mening dat zij, en met name 
de Brusselse hotelsector, zich aan de situatie zullen 
moeten aanpassen. Bovendien zullen werkkrachten 
moeten worden afgeleid naar sectoren die met perso-
neelstekort kampen.

Vervolgens bevestigt de staatssecretaris ter attentie van 
de heer Vandenbroucke dat de door haar verstrekte cijfers 
actueel zijn. Aangezien de afsluitdatum verschilt, kunnen 
in het eerstvolgende rapport van het Monitoringcomité 
evenwel andere cijfers worden vermeld, ook al baseert 
dat rapport zich op dezelfde bronnen. Hoe dan ook zullen 
de cijfers van dezelfde orde van grootte zijn.

IV. — REPLIEKEN EN AANVULLENDE 
ANTWOORDEN

De heer Sander Loones (N-VA) waardeert het dat 
de staatssecretaris ambitieus blijft in haar antwoorden 
en haar standpunten verdedigt. Hij heeft haar letterlijk 
horen zeggen dat de werknemers van bepaalde secto-
ren moeten uitkijken naar werk in andere sectoren die 
om arbeidskrachten verlegen zitten. Het Kamerlid vindt 
dit idee allesbehalve onfatsoenlijk en zelfs volkomen 
gerechtvaardigd.

De staatssecretaris legt de lat echter zeer hoog en 
zal erop moeten toezien dat zij haar beloften nakomt om 
de geloofwaardigheid van de regering te behouden. Er 
zullen spanningen ontstaan. Tevens zal de vraag rijzen 
hoever de acties zullen gaan en in welke mate ze zullen 
stroken met de beloften.

ciblées. En outre, la situation évolue. Certains secteurs, 
notamment celui de l’événementiel, ouvriront à nouveau 
à partir du 1er octobre 2021. En ce qui concerne le cadre 
dans lequel le niveau fédéral opérera, le gouvernement 
est en train de le définir. Mme De Bleeker ne peut donc 
pas encore apporter de réponse précise à cette question, 
mais le Parlement en sera informé sous peu.

Quant à l’incidence économique des taux de vaccina-
tion, qui diffèrent d’une Région à l’autre, l’intervenante 
n’a pas accès aux chiffres par Région, mais uniquement 
aux budgets totaux. Ces questions spécifiques devraient 
donc plutôt être adressées au ministre compétent.

En réponse à la question posée par M. Laaouej, la 
secrétaire d’État confirme qu’il est possible d’adapter des 
mesures spécifiques en fonction de la situation actuelle 
de certains secteurs et de la situation économique en 
général. Le gouvernement examine actuellement ce point 
ainsi que les options possibles. Si certains secteurs sont 
encore touchés par la crise, Mme De Bleeker estime 
qu’ils devront s’adapter à la situation, notamment le 
secteur hôtelier bruxellois. Il sera en outre nécessaire 
de réorienter la main-d’œuvre vers les secteurs qui 
manquent de personnel.

L’intervenante confirme ensuite à M. Vandenbroucke 
que les chiffres qu’elle a donnés sont actuels. Toutefois, 
la date de clôture étant différente, les chiffres du prochain 
rapport du comité de monitoring pourraient différer, 
même si ce dernier se base sur les mêmes sources. 
Dans tous les cas, les chiffres iront dans le même ordre 
de grandeur.

IV. — RÉPLIQUES ET RÉPONSES 
COMPLÉMENTAIRES

M. Sander Loones (N-VA) apprécie que la secrétaire 
d’État reste ambitieuse dans ses réponses et défende 
ses positions. Elle a littéralement dit que les travailleurs 
de certains secteurs doivent chercher des possibilités 
d’emploi dans d’autres secteurs en demande. Le député 
estime que cette idée, loin d’être indécente, est tout à 
fait justifiée.

Le secrétire d’État met cependant la barre très haut 
et devra veiller à tenir ses promesses pour conserver la 
crédibilité du gouvernement. Des tensions apparaîtront. 
La question sera également de voir jusqu’où iront les 
actes et dans quelle mesure ils correspondront aux 
promesses.
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In verband met de kleine rek op de coronaprovisie 
merkt de spreker niettemin op dat de 700 000 euro al is 
toegekend, maar nog niet is uitbetaald. Die rek is echter 
vrij klein. Afhankelijk van wat zal worden beslist, is het 
mogelijk dat mevrouw De Bleeker om een verhoging 
verzoekt. Aangaande het begrotingsaanpassingsblad, 
met name aangaande de overschrijding van de spilin-
dex, herinnert het lid eraan dat de N-VA een voorstel 
had geformuleerd om die situatie te voorkomen. Zij had 
voorgesteld om die overschrijding van de spilindex in de 
vorige begrotingsaanpassing op te nemen. Het door N-VA 
ingediende amendement – oorspronkelijk een suggestie 
van het Rekenhof – had moeten worden aangenomen. 
Helaas was dat niet het geval.

De effectbeoordelingen zijn daadwerkelijk tijdrovend 
en arbeidsintensief. Daarom worden ze meestal niet 
uitgevoerd. Alle Kamerleden lijken bereid een dergelijke 
analyse te verrichten en een dergelijk debat te voeren. 
Derhalve stelt de spreker voor over enkele subthema’s 
na te denken, teneinde na te gaan welke maatregelen 
het best hebben gescoord.

Vervolgens heeft de heer Loones het over de juist-
heid van de gegevens, de beschikbaarheid ervan en 
de herkomst ervan volgens gewest. De spreker vraagt 
dienaangaande naar die cijfers, daar bij de aanpak van 
de gezondheidscrisis een algemene benadering voor 
het gehele Belgische grondgebied werd gehanteerd. 
Aanvankelijk zat iedereen in dezelfde schuitje, maar 
dat zal vanaf oktober veranderen. De gewesten zullen 
ter zake immers een verschillend beleid gaan voeren. 
Het is normaal dat de economische toestand verschilt 
als de gewesten niet dezelfde vaccinatiegraad hebben. 
Het lid denkt daarbij aan de mogelijke economische 
en budgettaire gevolgen die de verplichte coronapas 
in Brussel met zich zal meebrengen. Hij herinnert zich 
dat hem geen geldig motief was verstrekt toen hij had 
gevraagd waarom de winkels moesten worden gesloten. 
Hij preciseert dat hij de cijfers per gewest wil kennen, 
ook al verschillen de maatregelen niet. Met het oog op 
de transparantie van het debat acht het lid het verkies-
lijk verscheidene een aantal thema’s te selecteren en 
die in de commissie voor Financiën en Begroting te 
bespreken, teneinde het precieze verband tussen een 
gezondheidsmaatregel en de economische en budget-
taire gevolgen ervan vast te stellen.

Volgens de heer Joris Vandenbroucke (Vooruit) lijkt 
de heer Loones te suggereren dat de beslissing om de 
winkels te sluiten lichtvaardig is genomen. Het lid wijst 
erop dat de buurlanden soortgelijke maatregelen toe-
passen. Het ligt voor de hand dat de verspreiding van 
het virus kan worden ingeperkt als er minder mensen 
op straat zijn. De spreker beveelt aan te proberen zich 
te beperken tot de economische gevolgen.

Quant à la légère marge dans la provision corona, 
l’intervenant note toutefois que les 700 000 euros sont 
déjà alloués, mais qu’ils n’ont pas encore été payés. Cette 
marge est toutefois assez faible. En fonction de ce qui 
sera décidé, il est possible que Mme De Bleeker demande 
une augmentation. S’agissant de la feuille d’ajustement 
budgétaire, notamment pour le dépassement de l’indice-
pivot, le député rappelle que la N-VA avait formulé une 
proposition pour éviter cette situation. Elle avait suggéré 
de reprendre ce dépassement de l’indice-pivot dans 
le précédent ajustement budgétaire. L’amendement 
de la N-VA, à l’origine une suggestion de la Cour des 
comptes, aurait dû être approuvé. Malheureusement, 
cela n’a pas été le cas.

Les analyses d’incidence demandent effectivement 
beaucoup de temps et de main-d’œuvre. C’est la raison 
pour laquelle elles ne se font généralement pas. Tous les 
députés semblent prêts à mener une telle analyse et un 
tel débat. De ce fait, l’intervenant propose de réfléchir à 
certains sous-thèmes afin de voir les mesures qui ont 
eu le plus d’effets.

S’agissant de l’exactitude des données, leur dispo-
nibilité et leur origine régionale, M. Loones demande 
ces chiffres, car la crise sanitaire a été abordée en 
adoptant une approche générale pour l’ensemble du 
territoire belge. Au départ, tout le monde était dans la 
même situation, mais les choses changeront à partir 
du mois d’octobre. En effet, les Régions mèneront 
des politiques différentes. Il est normal que la situation 
économique diffère si les Régions n’ont pas les mêmes 
taux de vaccination. Le député pense ici aux possibles 
conséquences économiques et budgétaires qu’entraînera 
l’obligation du pass sanitaire à Bruxelles. Il se souvient 
qu’il n’avait pas obtenu de motif valable lorsqu’il avait 
demandé les raisons qui justifiaient la fermeture des 
magasins. Il précise qu’il souhaiterait connaître les 
chiffres par Région, même lorsque les mesures ne 
diffèrent pas. Pour la transparence du débat, le député 
estime qu’il serait préférable de sélectionner plusieurs 
thèmes et d’en discuter au sein de la commission des 
Finances et du Budget afin d’établir le lien exact entre 
une mesure sanitaire et les conséquences sur les plans 
économique et budgétaire.

D’après M. Joris Vandenbroucke (Vooruit), M. Loones 
semble suggérer que la décision de fermer les magasins 
a été prise à la légère. Le député souligne le fait que les 
pays voisins appliquent des mesures similaires. Avoir 
moins de personnes dans les rues permet de limiter 
la propagation du virus; c’est une évidence. Le député 
recommande d’essayer de se limiter aux effets sur le 
plan économique.
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De heer Benoît Piedboeuf (MR) gaat in op de instelling 
van de coronapas. Hij merkt ter zake op dat veel van 
zijn collega’s hun vakantie in Frankrijk hebben doorge-
bracht, waar alle hotels en restaurants dat document 
controleren. Hetzelfde geldt voor het Groothertogdom 
Luxemburg. Die controle neemt maar twee seconden 
in beslag en niemand heeft er last van.

De heer Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) acht 
het volkomen haalbaar de cijfers te analyseren en te 
verfijnen, hetzij per sector, per gewest of per provincie. 
Die aanpak zou trouwens ertoe kunnen bijdragen dat 
meer gerichte maatregelen worden getroffen. De uit-
latingen en verklaringen van de N-VA-leden vindt het 
lid onaanvaardbaar. Ofschoon het perfect mogelijk is 
om, naar het voorbeeld van de Brusselse gemeenten, 
gericht per sector, per gemeente of per provincie te werk 
te gaan teneinde de sectoren en de burgers zo goed 
mogelijk te helpen, zijn de verklaringen van de N-VA op 
een volstrekt andere leest geschoeid. Ecolo-Groen zich 
tegen dat soort uitlatingen blijven verzetten.

Mevrouw Eva De Bleeker, staatssecretaris voor 
Begroting en Consumentenbescherming, toegevoegd 
aan de minister van Justitie en Noordzee, geeft aan 
dat zij zal proberen het aanpassingsblad tegen medio 
oktober aan het Parlement te bezorgen. In verband 
met het verzoek om per gewest uitgesplitste gegevens 
te verkrijgen, verzamelt het kabinet van mevrouw de 
Bleeker momenteel de nodige informatie. Die zullen mis-
schien binnen een paar dagen beschikbaar zijn, maar 
de staatssecretaris loopt liever niet vooruit op de zaken. 
Voorts waarschuwt zij voor een simplistische beoorde-
ling van de gegevens. Er is niet noodzakelijkerwijs een 
correlatie tussen de maatregelen en de economie, en er 
spelen nog heel wat andere parameters mee. Bovendien 
mogen geen overhaaste conclusies worden getrokken. 
Om een correcte analyse te kunnen verrichten, zal con-
tact moeten worden opgenomen met de academische 
wereld en met de specialisten.

 De rapporteur, De voorzitster,

     Dieter VANBESIEN     Marie-Christine MARGHEM

En ce qui concerne l’instauration du pass sanitaire, 
M. Benoît Piedboeuf (MR) note que nombre de ses 
collègues ont passé leurs vacances en France, où tous 
les hôtels et les restaurants vérifient ce document. Il en 
va de même au Grand-Duché du Luxembourg. Cette 
vérification ne prend que deux secondes et ne gêne 
personne.

M. Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) estime qu’ana-
lyser et affiner les chiffres est tout à fait réalisable, et ce, 
que ce soit par secteur, par région ou par province. Cette 
action pourrait d’ailleurs aider à mener des mesures 
plus ciblées. Quant aux messages et déclarations des 
membres de la N-VA, le député les trouve inacceptables. 
S’il est tout à fait possible, à l’instar des communes 
bruxelloises, de faire du ciblage par secteur, par commune 
ou par province afin d’aider au mieux les secteurs et les 
citoyens, les messages de la N-VA suivent une logique 
tout autre et Ecolo-Groen continuera à s’opposer aux 
messages de ce type.

Mme Eva De Bleeker, secrétaire d’État au Budget et à 
la Protection des consommateurs, adjointe au ministre de 
la Justice et de la Mer du Nord, indique qu’elle essaiera 
d’envoyer la feuille d’ajustement au parlement d’ici la 
mi-octobre. En ce qui concerne la demande de données 
ventilées par Région, le cabinet de Mme de Bleeker 
collecte les informations nécessaires. Elles seront peut-
être disponibles d’ici quelques jours, mais la secrétaire 
d’État préfère ne pas s’avancer. Elle met également en 
garde contre une évaluation simpliste des données. Il 
n’y a pas forcément une corrélation entre les mesures 
et l’économie et de nombreux autres paramètres entrent 
en ligne de compte. Il faut également éviter de tirer des 
conclusions hâtives. Pour mener une analyse correcte, 
il sera nécessaire de contacter le monde académique 
et les spécialistes.

 Le rapporteur, La présidente,

   Dieter VANBESIEN    Marie-Christine MARGHEM
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1. Constitution de la provision corona 2021

2. Etat de la situation

3. Arrêté de réallocation 6 et 7

4. Dossiers approuvés à réaffecter

5. Dossiers prévus en 2021

6. Résumé provision

7. Corona frais hors provision 

8. Résumé total des frais

TTaabbllee ddeess  mmaattiièèrreess
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CCoonnssttiittuuttiioonn  ddee  llaa  pprroovviissiioonn  ccoorroonnaa  22002211  ddaannss llee  tteemmppss

01/01/2021: 
++990066..885500  KKEEUURR

01/04/2021: 
+575.124 KEUR

24/06/2021:
+115.450 KEUR

2020: Augmentation avec enveloppe

2021: Augmentation avec frais spécifiques prévus via le
feuilleton d’ajustement du budget au parlement, afin
d’augmenter la transparence
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PPrroovviissiioonn  ccoorroonnaa  22002211  ::  ééttaatt  ddee  llaa  ssiittuuaattiioonn

4

• Provision covid 2021 : 
• CE: 1.401.483 KEUR – 605.877 KEUR = 795.606 KEUR
• CL: 1.596.124 KEUR – 800.579 KEUR = 795.545 KEUR

• Déjà réaffecté : 
Description (en KEUR) CE CL
Arrêté de réallocation 1 (22/02/21) 310.593 59.771
Arrêté de réallocation 2 (14/03/21) 26.955 472.028
Arrêté de réallocation 3 (20/05/21) 132.015 132.490
Arrêté de réallocation 4 (21/05/21) 910 430
Arrêté de réallocation 5 (16/06/21) 13.188 12.754

Arrêté de réallocation 6 (18/07/21) 110.795 111.470
Arrêté de réallocation 7 (06/08/21) 11.421 11.636
Total 605.877 800.579
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PPrroovviissiioonn  ccoovviidd 22002211::  aarrrrêêttéé ddee  rreeaallllooccaattiioonn  66  &&  77

Description (en KEUR) CE CL
Campagne de communication Covid 0 925
Service Juridique (Intérieur) 136 136
Résilience mentale au travail 580 330
Investissements ICT ONSS & CAPAC 382 382
Aide SNCB Q2 + partie 1 Q3 98.000 98.000
Aide Infrabel Q2 + partie1 Q3 10.500 10.500
Prise en charge des sans-abri Q2 1.252 1.252
Aide Bozar 2.000 2.000
Centre de crise National 101 101
Police fédérale 91 224
Etude KCE 3.000 2.400
Projets Sciensano 6.110 6.110
Total 122.216 123.106
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PPrroovviissiioonn  ccoovviidd 22002211  ::  DDoossssiieerrss  aapppprroouuvvééss àà  rrééaaffffeecctteerr

Description (en KEUR) CE CL
Institut des Sciences naturelles 43 43
Single Digit – simplification administrative 1.154 1.154
Police fédérale 67 157
SNCB – solde trimestre 3 52.000 52.000
Infrabel – solde trimester 3 7.900 7.900
Academica Belgica 6 6
Matériel de protection justice 245 245

61.415 61.505
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PPrroovviissiioonn  ccoovviidd 22002211  ::  DDoossssiieerrss  pprréévvuuss eenn 22002211  ((11))

Description (en KEUR) CE CL
Task Force groups vulnérables 31.294 31.294
Aide aux artistes – droits d’auteur 20.800 20.800
Etudes KCE 3.000 3.000
Projets Sciensano 16.183 16.183
Garantie finances 18.500 18.500
Fonds paneuropéen 25.029 25.029
Prime € 50 bénéficiaires du revenu d’integration (Q1-
Q2-Q3)

203.310 203.310

Remboursement CPAS (Q1-Q2-Q3) 61.300 61.300
Prise en charge des sans-abri (Q2-Q3) 1.348 1.348
Aide aux jeunes (Q3) 6.100 6.100
INAMI – centres de vaccination 80.000 80.000
Secteur des voyages – assistance juridique 230 230
Plan d’action federal resilience mentale au travail 1.300 650
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PPrroovviissiioonn  ccoovviidd 22002211  ::  DDoossssiieerrss  pprréévvuuss eenn 22002211  ((22))

Description (en KEUR) CE CL
Intégration sociale – CAAMI 5.000 5.000
ICT pour ONSS, CAPAC et INAMI 678 678
Belspo – ESF 3.440 3.440
BELEXPO – Dubai 500 500
Prêt au secteur du voyage 210.000 210.000
Intérieur – état d’honoraires service juridique 129 129
Fedasil – liquidation 2020 0 1.927
Fedasil – frais directs covid 9.100 9.100
Fedasil – frais norme d’occupation 85% 17.050 17.050
Hygiène dans les établissemenets pénitentiaires 179 179
Procès covid 2.166 1.943
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PPrroovviissiioonn  ccoovviidd 22002211  ::  DDoossssiieerrss  pprréévvuuss eenn 22002211  ((33))

Description (en KEUR) CE CL
Transport des passagers (Q3) 2.050 2.050
Fret (Q3) 3.400 3.400
Indemnité télétravail fonctionnaires septembre 1.000 1.000
Marge 11.106 9.301

734.191 734.040
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PPrroovviissiioonn  ccoovviidd 22002211  ::  RRééssuumméé

Total des frais COVID via provision (en KEUR) CE CL
Total provision covid 2021 1.401.483 1.593.124

Déjà réaffecté 605.877 800.579

Prêt à être réaffecté 61.415 61.505

Dossiers prévus 734.191 734.040
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FFrraaiiss hhoorrss  pprroovviissiioonn  ::  OONNEEMM

Mesure (en mio EUR) Budget Update Diff Jusqu’au
Enrayer dégressivité 234,75 154,75 - 80 30/09
Prolongation allocation d’insertion 53,68 29,68 - 24 30/09
CT Corona 943,51 1.565,51 + 622 30/09
CT accès plus souple 60,52 15,52 - 45 31/03
CT quarentaine enfant 19,5 13,4 - 6,1 30/09
CT artistes & événtements 25,8 34,8 + 9 30/09
CT travailleurs portuaires 3,4 3,4 0 30/09
Prime d’aide secteurs fermés 47,5 52 + 4,5 31/03
Période de reference chômeurs 29,2 29,2 0 31/12
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FFrraaiiss hhoorrss  pprroovviissiioonn  ::  IINNAAMMII  &&  OONNVVAA

Mesure (en mio EUR) Budget Update Diff Jusqu’au
Indemnité supplémentaire
travailleurs salariés en incapacité de 
travail

260,5 219,75 - 40,75 30/09

Pécule de vacances travailleurs 93,5 93,5 0
Pécule de vacances horeca 110 110 0



2613/001DOC 5534

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

14

FFrraaiiss hhoorrss  pprroovviissiioonn  ::  IINNAASSTTII  

Mesure (en mio EUR) Budget Update Diff Jusqu’au
Droit passerelle 2.595 2.366 - 229 30/09
Prime unique droit passerelle 47,27 48,6 + 1,33
Ajournement cotisation à charge 
des sociétés

10 4 - 6 31/12

Incapacité supplémentaire de 
travail

17,26 14,66 - 2,6 30/09
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FFrraaiiss hhoorrss  pprroovviissiioonn  ::  OONNSSSS

Mesure (en mio EUR) Budget Update Diff Jusqu’au
Assimilation des vacances annuelles
(employés)

93,5 93,5 0

Réduction du groupe cible ONSS
secteur des voyages

60 60 0 30/09

Réduction du groupe cible ONSS
événements

30 38 + 8 30/09

Mesure de relance tous les secteurs 225 225 0 30/09
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FFrraaiiss hhoorrss  pprroovviissiioonn  ::  FFrraaiiss ddee  ppeerrssoonnnneell

Mesure (en KEUR) ETP Frais
ONSS 57 953,21
SPP IS 4 104
CAPAC 60 1.858,5
SPF SPSCAE 65 8.075,86
AFMPS 12 2.788,05
Sciensano 45 3.500,75
INAMI 25 4.020,88
Intérieur 71 2.718,08
Affaires Etrangères 5 200,3
Unia 4 195
Egalité homme & femme 8 295
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FFrraaiiss hhoorrss  pprroovviissiioonn  ::  ffiissccaall

Mesure (en mio euro) Budget
Augmentation quota heures supplémentaires volontaires jusqu’à 220 
heures dans le secteur des soins 115,1

Déduction fiscale en cas de renunciation au loyer 101,1
Diminution TVA (6 %) sur gels hydroalcooliques et masques 60
Harmonisation intérêts / diminution intérêts impôts indirects 11,9
Diminution précompte professionnel pour chômage temporaire 54

Ajustements du système de la reduction d’impôt pour dons 33

Extension tax shelter pour investissements dans PME 3
Tax shelter vers startup et scale-up 1
Tax shelter Covid-19 vague lf 2 4
Tax shelter start/scale-up: campagne d’information 2
Diminution TVA horeca (incl alcool) à 6% 447,1
Remboursement accises TVA 3
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CCoorroonnaa  22002211  ::  RRééssuumméé

En mio EUR 2020 2021
Social 8.656,43 5.974,24
Fiscal 1.503 1.159
Divers 437,17 351,8
Provision 4.000 2.141,7
Total 14.596,6 9.626,74

Total des frais cumulatifs : 24.223,34 millions d’euros
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1. Opbouw van de coronaprovisie 2021

2. Stand van zaken

3. Herverdelingsbesluit 6 en 7

4. Goedgekeurde dossiers nog te herverdelen

5. Verwachte dossiers in 2021

6. Samenvatting provisie

7. Corona kosten buiten de provisie

8. Samenvatting totale kosten

IInnhhoouuddssttaaffeell  
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OOppbboouuww vvaann  ddee  ccoorroonnaa  pprroovviissiiee 22002211  iinn  ddee  ttiijjdd

01/01/2021: 
++990066..885500  KKEEUURR

01/04/2021: 
+575.124 KEUR

24/06/2021:
+115.450 KEUR

2020: Verhoging met enveloppe

2021: Verhoging met specifiek voorziene kosten via 
aanpassingsblad van de begroting in het parlement, om de 
transparantie te verhogen
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CCoorroonnaa  pprroovviissiiee 22002211::  ssttaanndd  vvaann  zzaakkeenn

4

• Covid provisie 2021: 
• VAK: 1.401.483 KEUR – 605.877 KEUR = 795.606 KEUR
• VEK: 1.596.124 KEUR – 800.579 KEUR = 795.545 KEUR

• Reeds herverdeeld: 
Omschrijving (in KEUR) VAK VER
Herverdelingsbesluit 1 (22/02/21) 310.593 59.771
Herverdelingsbesluit 2 (14/03/21) 26.955 472.028
Herverdelingsbesluit 3 (20/05/21) 132.015 132.490
Herverdelingsbesluit 4 (21/05/21) 910 430
Herverdelingsbesluit 5 (16/06/21) 13.188 12.754

Herverdelingsbesluit 6 (18/07/21) 110.795 111.470
Herverdelingsbesluit 7 (06/08/21) 11.421 11.636
Totaal 605.877 800.579
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CCoovviidd pprroovviissiiee 22002211::  hheerrvveerrddeelliinnggssbbeesslluuiitt 66  &&  77

Omschrijving (in KEUR) VAK VER
Communicatiecampagne Covid 0 925
Juridische Dienst (BIZA) 136 136
Mentale veerkracht op het werk 580 330
ICT investeringen RSZ & HVW 382 382
Steun NMBS Q2 + deel 1 Q3 98.000 98.000
Steun Infrabel Q2 + deel 1 Q3 10.500 10.500
Opvang van daklozen Q2 1.252 1.252
Steun Bozar 2.000 2.000
Nationaal crisiscentrum 101 101
Federale Politie 91 224
Studie KCE 3.000 2.400
Sciensano projecten 6.110 6.110
Totaal 122.216 123.106
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CCoovviidd pprroovviissiiee 22002211::  GGooeeddggeekkeeuurrddee ddoossssiieerrss  nnoogg  ttee
hheerrvveerrddeelleenn

Omschrijving (in KEUR) VAK VER
Instituut voor Natuurwetenschappen 43 43
Single Digit – administratieve vereenvoudiging 1.154 1.154
Federale Politie 67 157
NMBS – saldo kwartaal 3 52.000 52.000
Infrabel – saldo kwartaal 3 7.900 7.900
Academica Belgica 6 6
Beschermingsmateriaal justitie 245 245

61.415 61.505
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CCoovviidd pprroovviissiiee 22002211::  vveerrwwaacchhttee ddoossssiieerrss  iinn  22002211  ((11))

Omschrijving (in KEUR) VAK VER
Task Force kwetsbare groepen 31.294 31.294
Steun aan artiesten – auteursrechten 20.800 20.800
KCE studies 3.000 3.000
Sciensano projecten 16.183 16.183
Waarborg financiën 18.500 18.500
Paneuropees fonds 25.029 25.029
Premie € 50 leefloners (Q1-Q2-Q3) 203.310 203.310
OCMW terugbetaling (Q1-Q2-Q3) 61.300 61.300
Opvang van daklozen (Q2-Q3) 1.348 1.348
Steun aan jongeren (Q3) 6.100 6.100
RIZIV – vaccinatiecentra 80.000 80.000
Reissector – juridische bijstand 230 230
Federaal actieplan mentale veerkracht op het werk 1.300 650
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CCoovviidd pprroovviissiiee 22002211::  vveerrwwaacchhttee ddoossssiieerrss  iinn  22002211  ((22))

Omschrijving (in KEUR) VAK VER
Sociale integratie – CAAMI 5.000 5.000
ICT voor RSZ, HVW en RSVZ 678 678
Belspo – ESF 3.440 3.440
BELEXPO – Dubai 500 500
Lening aan de reissector 210.000 210.000
BIZA – ereloonstaten juridische dienst 129 129
Fedasil – vereffening 2020 0 1.927
Fedasil – directe covid kosten 9.100 9.100
Fedasil – kosten bezettingsnorm 85% 17.050 17.050
Hygiëne in de penitentiare inrichting 179 179
Covid-processen 2.166 1.943
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CCoovviidd pprroovviissiiee 22002211::  vveerrwwaacchhttee ddoossssiieerrss  iinn  22002211  ((33))

Omschrijving (in KEUR) VAK VER
Personenvervoer (Q3) 2.050 2.050
Vrachtvervoer (Q3) 3.400 3.400
Thuiswerkvergoeding ambtenaren September 1.000 1.000
Marge 11.106 9.301

734.191 734.040
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CCoovviidd pprroovviissiiee 22002211::  SSaammeennvvaattttiinngg

Totale kost COVID via provisie (in KEUR) VAK VEK
Totaal covid provisie 2021 1.401.483 1.593.124

Reeds herverdeeld 605.877 800.579

Klaar om te herverdelen 61.415 61.505

Verwachte dossiers 734.191 734.040
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KKoosstteenn bbuuiitteenn pprroovviissiiee::  RRVVAA

Maatregel (in mio EUR) Budget Update Diff T.e.m.
Stuiten degressiviteit 234,75 154,75 - 80 30/09
Verlenging inschakelingsuitkering 53,68 29,68 - 24 30/09
TW Corona 943,51 1.565,51 + 622 30/09
TW soepelere toegang 60,52 15,52 - 45 31/03
TW quarentaine kind 19,5 13,4 - 6,1 30/09
TW artiesten & evenementen 25,8 34,8 + 9 30/09
TW havenarbeiders 3,4 3,4 0 30/09
Ondersteuningspremie gesloten
sectoren

47,5 52 + 4,5 31/03

Referentieperiode werklozen 29,2 29,2 0 31/12
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KKoosstteenn bbuuiitteenn pprroovviissiiee::  RRIIZZIIVV  &&  RRJJVV

Maatregel (in mio EUR) Budget Update Diff T.e.m.
Aanvullende arbeidsongeschiktheid
Werknemers

260,5 219,75 - 40,75 30/09

Vakantiegeld arbeiders 93,5 93,5 0
Vakantiegeld horeca 110 110 0
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KKoosstteenn bbuuiitteenn pprroovviissiiee::  RRSSVVZZ

Maatregel (in mio EUR) Budget Update Diff T.e.m.
Overbruggingsrecht 2.595 2.366 - 229 30/09
Eénmalige premie
overbruggingsrecht

47,27 48,6 + 1,33

Uitstel vennootschapsbijdrage 10 4 - 6 31/12
Aanvullende arbeidsongeschiktheid 17,26 14,66 - 2,6 30/09
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KKoosstteenn bbuuiitteenn pprroovviissiiee::  RRSSZZ

Maatregel (in mio EUR) Budget Update Diff T.e.m.
Gelijkstelling jaarlijkse vakantie
(bedienden)

93,5 93,5 0

RSZ-doelgroepvermindering
reissector

60 60 0 30/09

RSZ-doelgroepvermindering
evenementen

30 38 + 8 30/09

Relance maatregel alle sectoren 225 225 0 30/09
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KKoosstteenn bbuuiitteenn pprroovviissiiee::  PPeerrssoonneeeellsskkoosstteenn

Maatregel (in KEUR) VTE Kost
RSZ 57 953,21
Pod MI 4 104
HVW 60 1.858,5
Fod VVVL 65 8.075,86
FAGG 12 2.788,05
Sciensano 45 3.500,75
RIZIV 25 4.020,88
BIZA 71 2.718,08
BUZA 5 200,3
Unia 4 195
Gelijkheid man & vrouw 8 295
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KKoosstteenn  bbuuiitteenn pprroovviissiiee::  ffiissccaaaall

Maatregel (in mio euro) Budget

Verhoging quotum vrijwillige overuren tot 220 uren in de zorgsector 115,1

Fiscale aftrek kwijtschelding huur 101,1
BTW-verlaging (6 %) op handgels en mondmaskers 60
Harmonisering interesten / verlaging interesten indirecte belastingen 11,9
Verlaging van de bedrijfsvoorheffing voor tijdelijke werkloosheid 54
Aanpassingen aan het systeem van de belastingvermindering voor 
giften 33

Uitbreiding tax shelter voor investeringen in KMO's 3
Tax shelter naar startup en scale-up 1
Tax shelter Covid-19 golf 2 4
Tax shelter start/scale-up: informatiecampagne 2
Btw-verlaging horeca (incl alcohol) naar 6% 447,1
Accijnsteruggave btw 3
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CCoorroonnaa  22002211::  SSaammeennvvaattttiinngg

In mio EUR 2020 2021
Sociaal 8.656,43 5.974,24
Fiscaal 1.503 1.159
Diversen 437,17 351,8
Provisie 4.000 2.141,7
Totaal 14.596,6 9.626,74

Totale cumulatieve kost: 24.223,34 miljoen euro

Imprimerie centrale – Centrale drukkerij


